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El 13 de juny del 2015 va ser un
dia històric a Barcelona. L’acti-
vista i líder de la PAH Ada Colau
era investida la primera dona
alcaldessa de la ciutat. Milers de
persones, al crit de “Sí que es pot”,
van seguir la investidura des de la
plaça Sant Jaume. Durant el seu
discurs, Colau va ser clara: “En
aquestes eleccions hi ha hagut un
vot pel canvi, i aquest canvi es
produirà. Però també hi ha hagut
un vot per les diferències, la plu-
ralitat i els matisos”.

Ja s’han complert dos anys de
la presa de possessió de Colau.
S’ha produït el canvi que va pro-
metre la llavors flamant alcal-
dessa? Segurament aquesta pre-
gunta pot tenir respostes molt di-
ferents segons qui les contesti.
Això, però, no impedeix que, 24
mesos després, es pugui dir que
Colau ha descobert que la políti-
ca institucional té els seus ritmes
i les seves limitacions, especial-
ment quan s’està en minoria.

MESURES APROVADES
L’actual alcaldessa, que ha estat
mare recentment, va iniciar el
mandat amb molta ambició. Feia
falta començar a complir les múl-
tiples promeses fetes a la ciuta-
dania durant la campanya electo-
ral. Han passat dos anys i, segu-
rament, la gran victòria de Colau
i el seu govern –primer en solita-
ri i després amb el PSC– és la
d’haver canviat, i dominat, l’a-
genda política de la ciutat. El tu-
risme i l’habitatge, els dos grans te-
mes on els comuns van posar
més èmfasis durant la campanya,
ocupen ara la centralitat del debat
polític. L’aprovació del Pla Espe-
cial Urbanístic d’Allotjaments Tu-
rístics (PEUAT), pactat amb ERC,

ha estat la seva victòria més im-
portant. Pensat per intentar con-
trolar el turisme, el pla ha prohi-
bit nous hotels a les zones amb
més oferta. Tot i això, el turisme ha
continuat creixent i la regulació ha
estat recorreguda pels hotelers.

Pel que fa a l’habitatge, Colau
ha aprovat un altre pla, aquest
acordat amb el Grup Municipal
Demòcrata (antiga CiU) i Ciuta-
dans, que preveu més de 8.000
pisos nous fins al 2025 per am-
pliar el parc públic de lloguer. En
paral·lel, però, l’alcaldessa ha vist
com precisament els preus del llo-
guer han crescut i com els des-
nonaments no s’han aturat. Re-
lacionat amb l’habitatge, tot i que
va més enllà, hi ha el Pla de Barris.
Amb un pressupost de 150 mi-
lions d’euros, invertirà en una
quinzena de zones vulnerables.

A la llista de mesures apro-
vades també s’hi pot afegir el
pressupost d’aquest 2017, que
Colau va tirar endavant després
de recórrer a una qüestió de con-
fiança, i l’anunci de la cobertura
de 200 metres de la ronda de
Dalt, tot i que la mesura ha estat

criticada pels veïns per la seva
poca ambició.

FRONTS OBERTS
Aquests dos anys, però, també es
caracteritzen pels fronts que Colau
ha anat obrint i que no ha pogut
tancar o, en alguns casos, ni en-
carrilar. En l’àmbit de la mobilitat,
una de les banderes d’aquest go-
vern, és on segurament hi ha més
problemes a dia d’avui. El túnel de
les Glòries, el conveni del me-
tro –en vaga–, la unió del tramvia
per la Diagonal i la superilla del Po-
blenou estan portant més d’un
maldecap al govern municipal. 

Glòries i el metro són proble-
mes heretats. En el cas del primer,
la decisió d’aturar les obres, però,
no ha agradat ni a l’oposició ni als
veïns. Pel que fa al metro, ja hi ha
hagut més de vint dies de vaga
des de l’inici del mandat. D’altra
banda, la superilla ha estat un
projecte que ha generat polèmi-
ca i que ha estat rebutjat per una
part del veïnat. Hi ha hagut errors
que el mateix Ajuntament ha ad-
mès. Per últim, la unió del tram-
via per la Diagonal, un dels pro-

jectes que el govern encara amb
més determinació, no té con-
sens polític ni tècnic.

A banda de la mobilitat, una
altra de les qüestions que de mo-
ment Colau no ha pogut arreglar
és la del top manta. Tot i els plans
d’inserció municipals, s’han con-
tinuat vivint escenes tenses amb
persecucions policials. De fet, el
Sindicat Popular de Venedors
Ambulants ja ha alertat que aquest
estiu pot tornar a ser problemàtic.

VALORACIONS OPOSADES
El balanç de l’oposició és molt crí-
tic amb Colau. El Grup Municipal
Demòcrata ha parlat d’un “suspens
estrepitós”, mentre que ERC ha
deixat clar que avui no investirien
l’alcaldessa. Per la seva banda,
Ciutadans creu que Colau “tapa
amb decisions ideològiques la seva
incapacitat per gestionar”, mentre
el PP creu que el govern “divideix
i gesticula però no governa”. Per úl-
tim, la CUP veu una oportunitat de
canvi perduda. Aquest malestar va
quedar palès durant el plenari del
26 de maig. Tota l’oposició, amb
l’excepció de la CUP i del regidor

no adscrit Gerard Ardanuy, va
reprovar la gestió de Colau i el seu
govern. Era la quarta reprovació
durant els dos anys de mandat.

El govern, lògicament, també
ha fet la seva valoració. En una
roda de premsa, l’alcalde en fun-
cions, Gerardo Pisarello, que va
comparèixer acompanyat del so-
cialista Jaume Collboni, va de-
fensar que han fet front a la si-
tuació d’emergència social ge-
nerada per la crisi i han “canviat
l’agenda política” per posar la
lluita contra les desigualtats i el
dret a l’habitatge al centre del tau-
ler polític. De totes maneres, Pi-
sarello va dir que es mouen a llarg
termini: “No pensem en el 2019,
sinó en el 2030.  Estem establint
les bases d’un gran canvi”.

I Colau? Quin balanç fa? Des
del seu perfil de Facebook ha re-
marcat que “un canvi profund, de
valors i de polítiques, mai no es
produeix d’un dia per l’altre”. “Es-
tem posant les bases per a un fu-
tur més just, més democràtic i més
fratern”, afirma. La segona part el
mandat està a punt d’arrencar.
Caldrà veure com acaba el partit.

Albert Ribas
BARCELONA

El canvi de Colau, al ralentí
» L’alcaldessa arriba a l’equador del mandat amb més deures pendents que mesures aprovades

» El control dels allotjaments turístics i el Pla d’Habitatge contrasten amb Glòries, la superilla i el tramvia

Colau, el dia de la presa de possessió com a alcaldessa. Foto: Ajuntament 
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“Toca a les catalanes i als catalans decidir
el seu futur. És a les seves mans i a les de
tots nosaltres fer-ho possible, demostrar
que la democràcia ens uneix per damunt
de les legítimes i saludables discrepàncies”.
Amb aquestes paraules, el president de la
Generalitat, Carles Puigdemont, i el vice-
president Oriol Junqueras han encoratjat
la societat civil a defensar a partir d’ara un
referèndum que des del passat 9 de juny
ja té data –1 d’octubre– i pregunta –“Vo-
leu que Catalunya sigui un Estat inde-
pendent en forma de república?”–.

El compte enrere, doncs, ha comen-
çat. I ho ha fet amb dubtes damunt la tau-

la –qui posarà les urnes, quin serà el cens,
com serà la cobertura legal...– i un Estat
espanyol que, a diferència del que va pas-
sar amb la consulta del 9-N, està dispo-
sat a posar tota la carn a la graella per evi-
tar que hi hagi urnes l’1 d’octubre.

De fet, és precisament per això, per pro-
tegir-se, que l’acte del 9 de juny no va in-
cloure cap firma ni contracte que es pugui
recórrer, però la fiscalia ja ha portat igual-
ment l’anunci als tribunals a través de la
querella contra la consellera Meritxell Bo-
rràs. Sigui com sigui, el compromís públic
del president i del vicepresident va ser clar
i solemne: “El Govern es conjura a oferir
totes les garanties i a vetllar per la rectitud
del procés de convocatòria, organització i
celebració del referèndum”, va afirmar
Puigdemont, afegint que “la resposta que
hi donin els ciutadans, en forma de ‘sí’ o de

‘no’, serà un mandat que aquest Govern es
compromet a aplicar”.

Prèviament, Junqueras havia destacat
que la decisió de tirar endavant el refe-
rèndum unilateral s’havia pres davant
“d’un Estat deficient i injust, que exerceix
antidemocràticament les seves funcions
i perjudica els interessos econòmics del
país”, recordant que a Espanya hi ha mi-
nistres que “encarreguen la fabricació
de proves falses contra representants
electes escollits democràticament”.

LA REPÚBLICA I ELS ‘COMUNS’
L’acte va escenificar de nou, amb la pre-
sència dels diputats de Junts pel Sí i la CUP,
la unitat de les forces independentistes da-
vant d’un procés que, ara sembla que sí,
afronta la partida final. De fet, les cares d’al-
guns dels presents reflectien més aviat el

pes de la responsabilitat i la dificultat del
que els ve a sobre que no pas l’èpica o l’eu-
fòria d’altres ocasions. Tots ells sabien que
estaven fent un pas endavant del qual serà
molt difícil fer marxa enrere.

Però a la foto del dia 9 hi va haver un
gran absent: el partit d’Ada Colau. Els ‘co-
muns’, que sempre han defensat un refe-
rèndum com a eina per resoldre el con-
flicte, s’han desmarcat, almenys de mo-
ment, de la proposta unilateral del Govern,
argumentant que no hi veuen suficients ga-
ranties. Sigui com sigui, amb la inclusió de
la paraula “república” a la pregunta, feta
a instàncies d’ERC i la CUP, s’intenta se-
duir els simpatitzants de Catalunya en
Comú perquè vagin a votar el dia 1 d’oc-
tubre i eixamplin així la participació, fins
i tot encara que els seus dirigents no aca-
bin donant suport al referèndum.

Arnau Nadeu
BARCELONA

MANIFESTACIÓ4La resposta de la socie-
tat civil independentista a l’anunci de la
data i la pregunta del referèndum no es va
fer esperar. Dos dies després, diumenge 11
de juny, milers de persones –30.000 se-
gons la Guàrdia Urbana– van recollir el
guant llançat pel Govern en un acte orga-
nitzat per l’ANC, Òmnium i l’AMI a Bar-
celona que va servir per conjurar-se i dei-
xar clar a l’Estat espanyol que no ho tindrà
fàcil per impedir que Catalunya voti el pri-
mer diumenge d’octubre.

“Els catalans votarem aquest 1 d'oc-
tubre, i quan el Govern compleixi amb el
mandat democràtic no estarà sol”, va dei-
xar clar l’exentrenador del Barça Pep
Guardiola, que va posar veu al manifest
de les entitats independentistes i va con-

vertir-se en l’actor principal de la jorna-
da. “El Govern ha de saber que tots i ca-
dascun de nosaltres estarem al seu costat”,
va clamar un Guardiola que va injectar eu-
fòria entre els milers d’assistents a l’acte.

Entre crits de “No esteu sols”, “Vota-
rem” o el clàssic “Independència”, Guar-
diola va voler “deixar ben clar que el prò-
xim 1 d'octubre votarem en un referèndum
per decidir el nostre futur”. “Votarem en-
cara que l’Estat no ho vulgui”, va dir
abans d’apel·lar “a tots els demòcrates d'Eu-
ropa i del món a fer-nos costat en la defensa
dels drets avui amenaçats a Catalunya” i de
titllar l’Estat espanyol d’“autoritari”. “Ara
més que mai acudirem a les urnes: no fa-
llarem!”, va concloure Guardiola. Primer,
però, caldrà que no fallin els polítics.

“El Govern no estarà sol”

» El president Puigdemont i el vicepresident Junqueras posen data al referèndum: 1 d’octubre
» Comença el compte enrere amb dubtes damunt la taula i l’Estat disposat a torpedinar la votació 

“La democràcia ens uneix”
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Un diari plural

per @ModernetdeMerda    

4Duran, la patena

Aquest país no tolera la pulcri-
tud. L'exemplaritat està mal
vista. L'enveja aflora arreu, i la
puresa és ràpidament enne-
grida sense miraments. No hi
ha lloc per a referents de cap
mena, la ira ens corromp i ens
encega. Sense veure-hi de cap
ull, ensorrem, destruïm i eli-
minem tot el que és immaculat.

La meva ànima podrida tam-
bé ha caigut en aquesta dinàmica
perversa centenars de vegades. 

I, precisament per això, per-
què conec la sensació de buidor
que se sent després d'haver
practicat l'enveja, m'he pro-
mès a mi mateix que amb ell
això no em passarà. La seva au-
reola és massa neta, íntegra,
impossible d'esquerdar. Amb
ell -és la nostra obligació com
a ciutadans- només podem ser
justos: regalem-li un lent aplau-
diment i vanagloriem-li amb
tots els honors la seva blanca
trajectòria.

Josep Antoni Duran i Llei-
da ha passat per la política
sense llençar ni un sol paper a
terra. L'heroi d'El Campell, hà-
bil pianista, ha tocat durant

més de 35 anys, -trenta-cinc-
totes les tecles que es podien to-
car en l'àmbit polític. A Cata-
lunya, a Espanya, i de tant en
tant a l'Amèrica Llatina. No
ha deixat cap despatx buit, cap
suite per ocupar, cap candida-
tura per representar. Ho ha
negociat tot, ha format part de
les decisions més importants
que han afectat als catalans, ha
estat mà dreta, molt dreta, de
tota una època. Ha mamat el
règim del 78, s'hi ha aferrat, l'ha
abraçat, exprimit i plorat.

I ho ha fet, amics i amigues,
sortint-ne després sense ni una
sola taca a la camisa, cap es-
garrinxada. El seu prestigi i el
seu honor han saltat de les ur-
pes de la política estatal nets
com una patena. Una patena
lluent, daurada i devota. El seu
llegat és un plat d’or impol·lut
on s'hi poden posar totes les
hòsties celestials que calguin.
Totes les hòsties del món, San-
ta Maria Gloriosa. Totes, ep,
menys la seva.

I és que mentre l'imaginari
català s'enfonsa, el seu passat
sura i descansa en terra, apa-

reixent com un far llunyà, amb
una llum enlluernadora que
mai s'apaga. L'imperi de la ca-
talanor cau, però ell i la seva
imatge romanen. I nosaltres,
mísers i poca cosa, només po-
dem estar-ne orgullosos enca-
ra que ens cogui, perquè els ca-
talans per fi podem recórrer
sense temors a una ment sana
i sense perversions, un tòtem
incorruptible, el polític que no
ha sabut decebre el seu poble,
el pare modèlic que volen les fi-
lles, el de la veu greu, el de la
mà forta, que paga un vermut
i que arregla una porta.

L'agraïment més sincer,
doncs, Josep Antoni. Contra
l'enveja, fets. Contra l'odi, fei-
na. Deixa estar les boques con-
sumides per la mesquinesa. El
temps t'ha situat com l'única
flor que no fa estiu en un camp
arrasat per la corrupció, els
interessos personals i la infà-
mia. Has acabat sent la blancor
enmig de la foscor. L'honeste-
dat. La integritat. La patena.
L'única patena que ha tingut -
i que tindrà mai- aquest petit
país desfet. Gràcies.

per Jordi Lleal 

No es tracta de plagiar l’eslògan
de la campanya a favor dels re-
fugiats de l’actual drama de la
Mediterrània, he adaptat l’es-
lògan per referir-me a la dispo-
sició que molts catalans tenim
a col·laborar amb l’administra-
ció catalana, el dia del referèn-
dum. Que precinten escoles i
centres públics, com malaura-
dament anuncien alguns batlles
del PSC, doncs a casa tinc un ga-
ratge de 80m2, en planta baixa
i en un carrer cèntric, que pot ser
habilitat com a col·legi electoral. 

Si cal, també tinc urnes
adients per posar-hi les butlle-
tes i si no hi ha butlletes, les faré
jo amb la meva fotocopiadora,
i si cal posar ordre, tinc un uni-
forme i una gorra de la guàrdia
urbana, d’un carnestoltes de fa
anys.  Amb il·lusió, amb corat-
ge, amb alegria, sense por a les
amenaces amb les quals ens
bombardegen cada dia, per dig-

nitat, pit i collons! O potser
cervell i cintura, per actuar amb
intel·ligència i escapolir-nos
dels entrebancs a temps. Esta-
rem amatents a la vora de qui
ens necessiti, ben a la vora i no
marxarem de vacances a les
Sheychelles ni a les Bahamas,
com a molt lluny a Torredem-
barra o a la Costa Brava. Tenim
el ferm compromís de defensar
la Democràcia, així en majús-
cula. Amb nosaltres retronarà la
Democràcia, o potser retorna-
rà? Estem en plena guerra de
declaracions, a quines més ame-
naçadores, i amb insults. L’Es-
tat espanyol vol una rendició in-
condicional o terra cremada,
una crisi política la converteix en
una crisi d’ordre públic i a nos-
altres no ens hi trobaran.  

Als que seran encausats, in-
habilitats i escarnits pels poders
espanyols, els diem amb un
crit valent: No caminareu sols!

Un diari participatiu

4Casa meva, casa vostra

Actualitat a la xarxa

#1-Octubre

@ForcadellCarme: El dia 1 d'octubre les
catalanes i els catalans decidirem amb
llibertat i democràticament el nostre futur.
És l'hora de votar!

#SenseAlternativa?

@AlfonsCarmona: Entenc bé que Podemos
faci moció de censura merescuda a Rajoy,
deixant en evidència PP, PSOE i Cs, però si
només aconsegueix això, no em serveix.

#Caçat

@20g32: Quines casualitats... Quan
busques una imatge de Cristiano per
parlar del desfalc a Hisenda... no apareix
la samarreta del Real Madrid.

Juny 2017
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Parlen els
veïns

Un diari obert

CANDIDAT. La setmana de l'ascens,
en la qual un grup de jugadors catalans
ja de Primera cridaven independència
des del balcó de l'Ajuntament (per cert,
què passarà a la Lliga espanyola amb
els clubs catalans l'any vinent?), Girona
esdevé un símbol de la desconnexió. El
coordinador general del PP, Fernan-
do Martínez-Maíllo, entre insult i in-
sult a la intel·ligència dels catalans, ha
trobat un moment per reconèixer que
tenen veritables problemes per trobar
substitut a Enric Millo a les comarques
de Girona. De fet, han hagut d'endar-
rerir el congrés provincial (a diferèn-
cia dels celebrats a Lleida i Tarragona)
perquè no troben voluntari. Motiu de
reflexió per al partit? Ens estarem
allunyant de la gent? Serà que no els
tractem com a adults? Ni parlar-ne. La
culpa és del fet que hi ha molta "pres-
sió", tant "política" com "personal".
Vaja, que el partit insígnia del Règim,
el de les portes giratòries, no troba qui
el representi? 

COMPROMÍS. No és la primera
vegada que Pep Guardiola intervé en
una gran mobilització de l'indepen-
dentisme: si no m'erro, va fer-ho a tra-
vés d'un missatge gravat al final de la
gran manifestació de la Diada de 2012.
Però que ara, en el moment més tens,
decideixi implicar-s'hi també és molt
d'agrair. Ell, com a professional d'elit
al món del futbol, té molt a perdre. No-
més cal comprovar com la grada es-
panyola xiula Gerard Piqué, teòrica-
ment un dels seus, però català com-
promès, cada vegada que toca la pilo-
ta amb la "roja". Això comença anar (i
anirà a més, molt més fins al dia D) de
qui està disposat a posar en joc inte-
ressos personals en defensa d'una cau-
sa de justícia col·lectiva (com sempre
ha anat el progrés de la humanitat).
L'entrenador del Manchester City va
llegir el manifest a favor del referèndum
en l'acte de l'ANC, Òmnium i l'AMI, a
Montjuïc on, benvolguda lectora, ben-
volgut lector, ens hi vam trobar milers.

per Joan Granollacs                                                                                                              per David Rabadà

El PP català acaba d’iniciar una cam-
panya a favor del ‘no’ en el referèn-
dum català. En aquesta campanya in-
terpreta que si Catalunya es fa inde-
pendent, un trenta per cent dels ca-
talans no cobrarien la jubilació. Pa-
radoxalment això contrasta molt
amb els fets reals. Des del 2012 que
el PP, i per tapar els forats del dèfi-
cit espanyol, va desviant molts diners
del Fons Acumulat de la Seguretat
Social. Amb aquests recursos s’havia
d’assegurar el pagament futur de ju-
bilacions i serveis sanitaris. L’última
d’aquestes transferències fou durant
el juliol del 2016. Foren un total de
8.700 milions d’euros que foren des-
viats a altres usos. Aquest tipus de
transacció s’ha donat cada any durant
els darrers tres cursos. Tot plegat im-
plica una mitjana de 8.328 milions
d’euros anuals que el PP es poleix en
assumptes aliens a la jubilació de tots

els espanyols. De seguir així la ten-
dència, i amb quatre càlculs bàsics, es
veu clarament que en dos anys el PP
deixarà sec el pou de les pensions es-
panyoles. En fi, cada cop tenim me-
nys diners per a pensions i cada cop
estem més propers a la total bancar-
rota del Reino de España. Però el més
pervers del Partit Popular és que
porta molts anys amenaçant als in-
dependentistes dient-los que si aban-
donen Espanya no cobraran la jubi-
lació, la qual cosa resulta tot al con-
trari. Davant el desfalc que el PP està
fent dels fons per a la jubilació, és
obvi que no quedarà ni un euro per
pagar cap retiro ni català ni espany-
ol. Potser per això molts catalans es
volen fer independents, per escapar
de les mentides, les manipulacions i
la bancarrota del Reino de España. I
ja se sap que la pela és la pela, tot i
que ara és el PP qui més la desvia.

@mescriva: (Rajoy) "Cuanto peor mejor
para todos y cuanto peor para todos
mejor, mejor para mí el suyo beneficio
político". #NoMeRío.

@elsomatent: Si España fuera un Estado
autoritario, habría recibido condenas por
torturas no investigadas o habría practi-
cado el terrorismo de Estado.

@Marsal95: Cada any em proposo que
el meu estiu sigui com els de l'anunci
d'Estrella Damm, però sempre acaba
sent com els de l'anunci de LIDL.

Opinió en 140 caràcters

4Candidat, compromís 4PP i catalans sense pensions

Luciano
“Dolenta. Quan vaig
cap a la feina he de
passar per un ca-
rrer en el qual pràc-
ticament hi ha cur-
ses quan el semàfor
es posa en verd per

als vianants i moltes bicis no en fan cas i
gairebé m’atropellen. Els ciclistes haurien
de respectar molt més del que ho fan.”

Lourdes
“Hi ha molta dife-
rència entre els ba-
rris en els quals hi
ha carril bici i els
que no en tenen.
Quan el carril està
senyalitzat no hi ha

grans problemes, però si no és així, molts
cops has d’anar esquivant-los. En general,
cal que els carrils estiguin millor indicats.”

Roman
“Personalment mai
no he tingut cap
problema amb cap
bici. No acostumo a
moure’m en bicicle-
ta, però em sembla
bé que s’estigui

apostant per habilitar cada cop més ca-
rrils, però això ha de comportar que els
ciclistes només circulin per aquests llocs.”

Coloma
“Fatal. En general hi
ha poc respecte. La
gent envaeix cons-
tantment els carrils
bici sense mirar i
els ciclistes hem de
frenar. Un cop fins i

tot vaig caure intentant evitar atropellar
una persona. A la ciutat els cotxes ens res-
pecten més que els vianants.”

Com definiries la convivència entre vianants i ciclistes?
per Toni Enguix
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Un diari proper

@manuel_llamas: El Banco Popular no
vale 1 euro, sino -7.000 millones, que es
lo que va a tener que poner encima de
la mesa Santander para absorberlo.

@qmolins: A l'Aznar, amb el seu gir per
felicitar el Reial Madrid mentre parlava
dels atemptats de Londres, només li fal-
tava reclamar Gibraltar! 

@Daniferegrinmo: Con su literatura,
Juan Goytisolo nos invitó a abrir todas
las fronteras. Las físicas, las del arte, las
de la cultura, las del alma.

Opinió en 140 caràcters

Dues presons porten, al nostre país, el
nom de Model. Es tracta de la de Va-
lència i la de Barcelona. El centre pe-
nitenciari per a homes de la ciutat del
Túria va començar a ser construït el
1889 i s’acabà el 1901, segons un pro-
jecte arquitectònic de Joaquim Maria
Belda, del qual és també la Casa de Be-
neficència i la restauració del Teatre
Principal.  A la Model valenciana, el
1993, el director de cinema L.García
Berlanga hi filmà la pel·lícula Todos a
la cárcel. La Generalitat Valenciana hi
treballa en una remodelació en pro-
funditat i un ús públic com a seu futu-
ra de diferents Departaments del go-
vern, en un edifici que aspira a ser em-
blemàtic i que durà el nom de 9 d’Oc-
tubre. A Barcelona, la construcció s’i-
nicià el 1887 i no s’inaugurà fins al 9 de
juny de 1904, seguint el projecte del
barceloní Salvador Vinyals, autor tam-
bé del Teatre Novedades i de la primera
restauració del Liceu, i el tarragoní Jo-
sep Domènech, de qui són també el
Teatre Poliorama, l’Observatori Fabra
i el palau Muntaner, que, avui, acull la
Delegació del govern d’Espanya a la ca-
pital catalana.

Paradoxalment, el nom de Model te-
nia la pretensió de simbolitzar una
política penitenciària realment modè-
lica, però el desig inicial mai no es va ar-
ribar a complir. La sobreocupació de
població reclusa va ser aviat una pràc-
tica habitual, inicialment lligada a les
vicissituds polítiques de cada època,
però més tard, amb la crisi econòmica,
el tràfic de drogues i les noves formes
de delicte van disparar-hi el nombre de
presos concentrats. Un dels primers po-
lítics contemporanis que hi passà fou
Josep Pous i Pagès, el 1908, però tam-
bé el pedagog Francesc Ferrer i Guàr-
dia, el dirigent sindicalista Salvador Se-
guí, Noi del Sucre, l’advocat dels tre-
balladors Francesc Layret o l’anarco-
sindicalista i futur ministre Joan Gar-
cia Oliver. El futur president Lluís
Companys hi fou empresonat en dife-
rents etapes de la seva vida, ja en la dic-
tadura de Primo de Rivera. Més tard,
el 1930 per haver participat en les
protestes per l’expulsió de Francesc Ma-
cià i pels fets del 6 d’octubre. En aquest
darrer cas, compartí captiveri amb
Ventura Gassol, futur conseller de Cul-
tura, Joan Comorera, futur secretari ge-
neral del PSU, o els republicans Martí
Barrera i Joan Lluhí i Vallescà, com
abans ho havia fet amb Àngel Pestaña,
anarcosindicalista, o Emili Granier
Barrera, socialista independentista.

A la postguerra, els presos s’hi ar-
raïmaven i les penes de mort s’hi suc-
ceïen amb regularitat, sobretot els pri-

mers anys quarantes. Molts dirigents
antifranquistes hi van passar i alguns
van, fins i tot, imprimir-hi clandesti-
nament la seva propaganda comunista,
anarquista, catalanista o republicana.
Helios Gómez, l’artista d’avantguarda
orgullós de la seva condició gitana i an-
dalusa, hi passà vuit anys i, el 1950, hi
pintà uns frescos a la cel·la, coneguts
com la Capella Gitana, mentre l’anar-
cosindicalista Saturnino Carod, cap de
la columna Carod-Ferrer durant la gu-
erra, hi complí bona part dels 25 anys
de condemna.  El 1936, en esclatar la gu-
erra i la revolució, hi van ser reclosos el
falangista Luys Santa Marina, el futur
alcalde J.M. de Porcioles i el també fran-
quista Santiago Udina Martorell i al llarg
de la història del centre n’han estat in-
terns futurs presidents de la Generali-
tat, vicepresidents, consellers, dipu-
tats a Barcelona, a Madrid i a Brussel·les,
juntament amb batlles i consellers mu-
nicipals. Lluís M.Xirinacs protagonitzà
dies de vaga de fam per l’amnistia, da-
vant la Model, a principis de la transi-
ció, enfront d’un edifici on s’executaren
40 sentències de mort a garrot vil. La
primera fou el 1908, amb Joan Rull,
membre d’una família anarquista i, al-
hora, confident de la policia, i la darre-
ra el 1974, en el cas de Salvador Puig An-
tich. El membre d’ETA Juan paredes
Manot, Txiki, hi passà les darreres ho-
res abans de ser afusellat i aquest ma-
teix centre penitenciari ha conegut la de-
linqüència de la misèria, amb el Va-
quilla, i la dels empresaris exemplars,
amb Javier de la Rosa.

A la Model s’hi han escrit pàgines
d’heroisme i de maldat, de bellesa i de
tragèdia, d’humanitat i de solidaritat i
tots els que hi hem passat, des d’unes po-
ques setmanes fins a molts anys, en re-
cordem exemples concrets i moments
per no ser oblidats. No he acabat d’aclarir
del tot quin serà el futur de l’actual edi-
fici de la Model, però si de mi depengués
el fotria enlaire. En el seu lloc, podrien
alçar-s’hi escoles, biblioteques o centres
cívics, però també, i sobretot, un gran es-
pai verd, un pulmó de vida al centre de
la ciutat, amb bancs per seure i equipa-
ments per als infants, un indret on els
més grans puguin recordar i els més jo-
ves imaginar el seu futur amb llibertat.
Ara que la Model tanca per sempre, 113
anys després d’haver-se construït, re-
cordaré la detenció que m’hi va dur, la
caiguda dels 113 de l’Assemblea de Ca-
talunya, el 1973, però, sobretot, imagi-
naré un demà sense repressió, ni misè-
ria, ni discriminació. Perquè tots tenim
dret al somni.

Publicat a El Món.cat

Estimada, o no, Leonor:
Me ha sorprendido mucho tu con-

sumo cultural. No tanto que leas a Ste-
venson, porque se trata de un escritor
atractivo tanto para niños como para
adultos, o a Lewis Carroll. Al fin y al
cabo, Alicia en el país de las maravillas
trata sobre una niña aburrida que es-
capa de la realidad y que se topa con ani-
males que hablan. Lo típico que te su-
cede cuando te drogas con láudano
como al parecer hacía su autor o cuan-
do te pasas la vida encerrada en una
burbuja. A otros, sin embargo, no les ha-
cía falta drogarse para ver cosas extra-
ñas. Cuando estudies Historia te ha-
blarán de un tal Felipe V. Este señor cre-
ía que el sol le penetraba el cuerpo has-
ta alcanzar los órganos vitales con in-
tención de destruirlos. Por eso vivía en
la oscuridad como los niños de “Los
otros”. Supongo que en el caso de ha-
berse presentado a unas elecciones, la
oposición habría aireado esta y otras afi-
ciones, como su obsesión por la sangre
o por beber un brebaje grasiento com-
puesto por leche, vino, yemas de hue-
vo, azúcar, clavo y cinamono. Menos
mal que todavía no existía Masterchef
y que la monarquía no tiene la preocu-
pación de presentarse a unas elecciones.

Sin embargo, de tu consumo cultu-
ral, lo que me ha dejado más en fuera
de juego que Cristiano Ronaldo en el
partido… bueno, que Cristiano Ronal-
do en general, ha sido tu afición por Ku-
rosawa. Es, sin duda, el director favo-
rito entre los niños de tu edad. En los pa-
tios hay unas discusiones larguísimas
sobre si es mejor Kurosawa o Mizo-
guchi. De hecho, mi hija ya ha visto toda
la filmografía de Kurosawa y ahora se
debate entre continuar por Ingmar
Bergman o Andrei Tarkovsky. Le he dic-
ho que quizás estaría bien ver antes todo
lo que ha hecho Darren Aronofsky pero
que me calle porque está jugando con
el Spinner y la desconcentro.

De todas formas, no sé exacta-

mente qué películas de Kurosawa te
gustan más. Los siete samuráis con-
tienen unas dosis de violencia que
quizás no sean apropiadas para tu
edad. Barbarroja dura tres horas.
Dersu Uzala, el cazador es preciosa
pero tiene el mismo ritmo que ver Fro-
zen en pausa. Let it go… go… go… ¿Cuál
puede ser tu película de Kurosawa fa-
vorita? ¿Trono de sangre? ¡Noooo! ¿Es
Trono de sangre? ¡Pero si trata de un
hombre que enloquece por el ansia de
poder de su mujer! Olvídate de ella. Ni
se te ocurra. Al final una acaba estu-
diando másters, trabajando para una
entidad financiera y después no sabe
lo que firma porque todo lo lleva su ma-
rido. Prueba con Shin Chan. También
es japonés y lo más radical que hace es
enseñar el culo. No sé si es muy bor-
bónico, pero es divertido. Bueno, las ce-
jas que tiene sí son un poco borbóni-
cas. Busca una foto de tu abuelo cuando
era joven y sabrás a qué me refiero.

Para terminar, déjame que te haga
una pequeña reflexión. Afirma la re-
vista Tiempo que serás la futura rei-
na de España. No te hagas ilusiones,
por si acaso. Y es que si tu papá y tu
mamá tuviesen un hijo, a causa de la
Ley de Sucesión Fundamental que
promulgó en 1713 Felipe V (el que no
cantaba con alegría la canción Un
rayo de sol) tú deberías pasar al ban-
quillo y tu hermanito pequeño juga-
ría de titular. En caso de duda, habla
con tu tía Elena y te lo explicará me-
jor. No sé si Kurosawa hizo alguna pe-
lícula al respecto pero encontrarás una
amplia filmografía sobre las desigu-
aldades que sufren las mujeres, in-
cluso en países con himnos sensibles
a los silbidos. Quizás sería hora de am-
pliar tu consumo cultural por el cine
social como el de Ken Loach. Por
cierto, dale un apretujoncillo cariño-
so a tu perrita Sara. Me imagino que
no se llama así por Sara Winter, fun-
dadora de Femen en Brasil.

per Àlex Ribes (@alexsocietat) 

4Carta a Leonor
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per Josep Lluís Carod-Rovira

4Adéu, Model, adéu
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@eduardvoltas: Amb totes les contradic-
cions que vulgueu, Podemos, un partit
nascut a la Complutense, ja ha anat més
enllà en el suport al referèndum que el PSC.

@MiguelUrban: Que nadie se engañe,
Pablo Iglesias, Xavier Domènech y yo esta-
mos unidos en defender el derecho a de-
cidir y un referéndum con garantías.

@leotaxil: Los anticapitalistas de
Podemos presionan a Pablo Iglesias al
apoyar el referéndum del 1-O. Algú sap
quina cara han fotut Rabell i Iceta?

Opinió en 140 caràcters

Un diari compromès

Amb l’anunci de convocatòria del re-
ferèndum i el compromís d'aplicar-ne
el resultat sense embuts en cas de vic-
tòria del ‘sí’, el president Puigdemont
ha situat per primera vegada el llistó de
l’èxit secessionista en una promesa ben
palpable. Ja no som a l’esfera del 27-
S, del “referèndum que no ens han dei-
xat fer”, perquè el Molt Honorable i els
diputats de Junts pel Sí han adquirit un
compromís que només depèn de la
seva fidelitat als electors i que el Govern
espanyol, com cada dia es fa més pa-
lès, només pot fer embarrancar amb
l’ús de la violència sistèmica i de la co-
acció física. Si el referèndum ha estat
una idea que ha crescut (i finalment
s’ha imposat) amb moltes estretors en
el món sobiranista, és justament per-
què la votació sobrepassa el món dels
partits i dels seus interessos mesquins
i posa de manifest la por dels antics
partits autonomistes de donar veu di-
rectament al poble.

Ara fa de mal recordar quan, per ex-
emple, l’agost del 2016, Agustí Colo-
mines es referia a allò que en aquell mo-
ment anomenàvem RUI com “un brin-
dis al sol” absolutament ineficaç degut
a la hipotètica no participació dels vo-
tants contraris a la independència per-
què, deia Colomines, “si la senyora Ar-
rimadas no va a votar, tenim un pro-
blema”. O Germà Bel, que un any des-
prés, el juliol del 2016, es referia a la vo-
tació com “un 9-N, però patètic”, que es-
devindria “tècnicament una porqueria”.
Els que, ja després del 27-S, vàrem de-
fensar el referèndum com a solució
més viable i enfortidora per al sobira-
nisme, simplement perquè era l’única
faisó de fonamentar la secessió en el més
estricte procediment democràtic, vàrem
rebre un jec d’hòsties dels que ara de-
fensen la votació amb ungles i dents:
Agustí, Germà, acceptarem ben jolius
disculpes i un cafetó compensatori. 

Mitjançant la sola intenció de con-
vocar el referèndum, Puigdemont ja ha
aconseguit moltes coses. En primer
terme, retratar l’esquerra alternativa ca-
talana d’Ada Colau com un conjunt ben
simpàtic de falsaris que diuen defensar
la sobirania del poble català mentre ne-

guen que se’l consulti, gent bastant cu-
riosa que, davant del Banc Mundial o de
la Comissió Europea, defensa desobe-
ir deutes externs o els desnonaments
però que, davant d’Espanya, es tornen
d’un legalisme que espanta, pobrets far-
sants. Pel que fa el PSOE, fins i tot l’ex-
tremeny Guillermo Fernández Vara
diu, amb un cert retard i cagat davant
la hipotètica celebració del referèn-
dum, que potser seria bona idea retor-
nar a l’Estatut actual sense les retalla-
des del Tribunal Constitucional. Als
espanyols se’ls veuen les contradic-
cions i, a mesura que el dia de votar s’a-
costi, se’ls accelerarà la creativitat.

Pel que fa Rajoy, cal insistir una ve-
gada i una altra que el president espa-
nyol no té cap mena de força per aturar
el referèndum, perquè cap judicatura
d’un país (i el president espanyol no és
Erdogan, ni Espanya és Turquia) pot
permetre fer purgues a tot un Parla-
ment, a centenars d’alcaldes i a tot un
cos policial i funcionarial. En aquest sen-
tit, i més enllà d’explicar les particula-
ritats tècniques de l’organització del re-
ferèndum (que són problema del Go-
vern, no pas del poble), el Molt Hono-
rable hauria de buscar quantes més
complicitats possibles en l’electorat ca-
talà, i això vol dir iniciar una campanya
de neutralitat institucional que doni
també cobertura i portaveus als votants
del ‘no’. Poc importa que els comuns di-
guin que el referèndum té o no garan-
ties: l’important és que els seus electors
vagin a votar, perquè ells –Colau, la pri-
mera– no podran deixar de fer-ho.

A partir d’ara, als independentistes
només ens toca entonar el “sí, vull” i aju-
dar que vagi a votar quanta més gent mi-
llor. Tota coacció contra el referèn-
dum serà un greuge contra el dret
d’autodeterminació i un dany moral en-
vers els ciutadans de Catalunya, votin el
que votin. A partir d’ara, resistir és un
valor i tots els que s’arronsin, justament
per la concretesa del compromís presi-
dencial, seran enviats a la paperera de
la història pels seus votants. No tindrem
compassió.

Publicat a El Nacional.cat

per Bernat Dedéu

4Sí, vull

Per fi el Girona va certificar l'anhelat as-
cens, i va fer realitat el somni de tota una
ciutat. Els gironins assoleixen l'objectiu
de ser equip de Primera Divisió, després
de tres temporades i mitja d'esforços,
però també d'il·lusions estroncades.
En el partit decisiu per als gironins, a
casa contra un Saragossa també ne-
cessitat, vam ser testimonis de com
ambdós conjunts es repartien els punts
sense massa miraments. Una manera
que potser no agradarà tothom des del
punt de vista de l'esportivitat, però que
al cap i a la fi afavoria els interessos de
tots dos. El resultat no importava, no-
més sumar un punt, que servia a uns per
pujar de categoria i als altres per man-
tenir l'actual. Per tant vam assistir a una
mena de pacte de no-agressió, amb risc
zero per part de ningú, i poquíssimes ar-
ribades a les àrees. Evidentment, la ce-
lebració pel punt obtingut va ser molt
més accentuada per part dels locals, ja
que aconseguien el seu objectiu de pu-
jar a la màxima categoria per primera
vegada en 87 anys d'història. Per con-
tra, el 0-0 va permetre als aragonesos
simplement mantenir-se a Segona A
(quan per pressupost i història haurien
d'estar lluitant per cotes més elevades).
Al final explosió d'alegria a Montilivi, i
tres equips catalans a Primera Divisió
la temporada vinent.

De la mà de Pablo Machín, el Giro-
na ha hagut de suar de valent per arri-
bar a la Primera Divisió. Fa tres tem-
porades i mitja, el tècnic de Sòria va ar-
ribar a la capital gironina amb la mis-
sió de salvar l'equip del descens a Se-
gona B. Ho va aconseguir, i va fona-
mentar les bases d'un equip que volia

fer un salt qualitatiu a partir d'aquell
moment. Les tres temporades següents
s'han saldat amb dos play-off i final-
ment un ascens directe en la tercera.
Aquest ascens suposa que, per primer
cop des de la temporada 2006/07 (en
aquella ocasió va ser el Nàstic qui va
acompanyar Barça i Espanyol), tres
equips catalans formaran part de la mà-
xima categoria del futbol estatal. 

Fent un repàs històric, veiem que el
curs 2017/18 serà el 19è amb tres clubs
catalans a Primera. Cal destacar tam-
bé que en les campanyes 1947/48 i
1948/49 es va registrar el rècord de
quatre conjunts de Catalunya (en les
dues ocasions van ser Barça, Espany-
ol, Nàstic i també Sabadell). Les tres pri-
meres edicions de la Primera Divisió,
entre els anys 1929 i 1931, es van dis-
putar amb la participació de tres equi-
ps de la ciutat de Barcelona: Barça, Es-
panyol i Europa. Però la combinació
que s’ha donat més vegades històrica-
ment ha estat la formada per Barça, Es-
panyol i Sabadell, que és el tercer
equip català amb més temporades a Pri-
mera amb catorze. El Condal i el Llei-
da són els altres clubs catalans que han
participat en la màxima categoria. 

Ara hem d'esperar que amb l'a-
portació de nous inversors, i col·labo-
racions esportives com la del Manc-
hester City, el Girona pugui consolidar-
se a Primera i no tingui un pas efímer
com va tenir el Nàstic fa una dècada.
Dels actuals catalans de Segona, Reus
o Nàstic també podrien postular-se
com a companys de viatge dels gironins
en un futur proper a la màxima cate-
goria, però anem a pams.

per Sergi Villena 

4Tres equips catalans a Primera
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DRETS SOCIALS4La conse-
llera de Treball, Afers Socials i Fa-
mílies i els promotors de la Ini-
ciativa Legislativa Popular per a
una Renda Garantida de Ciuta-
dania van signar el passat 15 de
maig un acord històric que farà
possible la tramitació d’una llei al
Parlament per garantir aquest
nou dret. La Renda Garantida de
Ciutadania permetrà assegurar
els ingressos mínims de les per-
sones que es troben en situació de
pobresa, al mateix temps que
també permetrà que puguin pro-
mocionar-se cap al món laboral i
combatre les desigualtats.

Aquest nou acord implica que
aquesta prestació serà inicialment,
en els casos individuals, de 564 eu-
ros, tot i que creixerà fins als 664 eu-
ros el 2020. A les llars amb dos
membres la quantitat que es rebrà
serà de 836 euros, una xifra que arri-
barà als 996 euros el 2020. Per úl-
tim, per cada fill –fins a un límit de
tres– es rebran 75 euros. Aquests
75 euros passaran a ser 100 el
2020.  Fins aleshores, el desplega-
ment serà progressiu. Quan s’arri-
bi als 664 euros al mes, la xifra equi-
valdrà  al 100% de l’Índex de Ren-
da de Suficiència de Catalunya

(IRSC). Quan s’apliqui aquest 100%,
el màxim serà de 1.200 euros al
mes per a les famílies de dues
persones amb un total de tres fills.
Cal remarcar que, si una persona re-
butja una feina, perdrà el dret a ac-
cedir a aquesta ajuda.

“UN ACORD DE PAÍS”
Durant l’acte de presentació de l’a-
cord, Bassa va afirmar que “aquest
és un nou dret social que con-
querim gràcies a un acord de país,
el primer dret de l’etapa postcrisi”.
La consellera va afegir que l’acord
implica “un canvi de paradigma
que ataca les desigualtats, fent
que totes aquelles persones que
són vulnerables puguin ser actives
a la societat, i que està vinculat a un
acompanyament per a la inserció
social i laboral, perquè el treball és
la primera política social”.

La titular de Treball, Afers So-
cials i Famílies també va remarcar
la importància de l’acord entre el
govern i els promotors de la ILP,
al mateix temps que va afirmar
que “hem conquerit aquest dret
subjectiu amb responsabilitat i
coherència. Avui és la generositat
de tots i totes el que ha permès
arribar a aquest acord”.

Ara la Renda Garantida de
Ciutadania ha de ser tramitada
com a llei al Parlament i es preveu
que comenci la seva aplicació el
mes de setembre d’aquest any
amb un 85% de la prestació. La im-
plementació es durà a terme du-
rant quatre anys, fins a l’abril del
2020, quan tots els beneficiaris ja
en cobraran el 100%. Durant
aquest temps, una comissió farà
un seguiment per tal d’avaluar l’a-
plicació i modular els canvis ne-
cessaris per a fer-la efectiva.

En aquest sentit, Bassa va as-
segurar que “no serem només el
Govern qui dirà en cada moment
qui necessita la renda garantida,
sinó que estarem acompanyats
dels agents econòmics, socials i
del tercer sector, amb qui ani-
rem veient com anem modulant
la Renda Garantida de Ciutadania”.

En la signatura de l’acord
també hi van ser presents re-
presentants de federacions i en-
titats del tercer sector, promotors
de la ILP, patronals (Foment i PI-
MEC), sindicats (UGT i CCOO) i en-
titats municipalistes, com ara la
Federació de Municipis de Cata-
lunya (FMC) i l’Associació Catala-
na de Municipis (ACM).

Per una vida digna
» Govern i entitats promotores firmen l’acord per fer possible la Renda Garantida de Ciutadania 

» Es començarà a aplicar de forma progressiva des d’aquest setembre i fins a l’abril del 2020

REQUISITS4Podran obtenir la
Renda Garantida de Ciutadania to-
tes aquelles persones majors de 23
anys amb dos anys de residència
a Catalunya i que hagin esgotat to-
tes les prestacions i no tinguin un
patrimoni superior a la primera re-
sidència. Tot i així, existeixen al-
gunes compatibilitats amb ajuts
socials, com són les prestacions
derivades de la llei de dependèn-
cia, així com les famílies que rebin
beques de transport i menjador
escolar. Les altres ajudes són com-
patibles i alhora computables.

Una altra exempció que con-
templa l’acord és per a les famílies

monoparentals amb contractes
a temps parcial que tinguin una
renda inferior a l’Indicador de
Renda de Suficiència de Catalun-
ya (IRSC). Aquestes famílies podran
rebre la prestació fins a arribar a
aquest topall.

Les persones que vulguin
adquirir la Renda Garantida de
Ciutadania hauran de sol·licitar-
la a través de les oficines del Ser-
vei Públic d’Ocupació de Cata-
lunya. Posteriorment, des del
Departament de Treball se’ls tra-
çarà el pla d’inserció laboral i, en
cas que sigui necessari, se’ls de-
rivarà cap als serveis socials.

Qui se’n beneficiarà?

Tot el que has de saber de la Renda Garantida de Ciutadania. Infografia: Oscar Murillo / Línia

ensenyament.gencat.cat
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ENSENYAMENT4El futur de l’Es-
cola Entença, actualment situa-
da en barracons al carrer Vila-
domat, està envoltat de polèmi-
ca. El Consorci d’Educació de
Barcelona va anunciar a finals de
maig que la nova ubicació de
l’escola serà al número 56-58
del carrer Londres. De fet, el
Consorci ja ha posat en marxa els
tràmits per adequar l’edifici
d’habitatges annex a l'Escola Ma-
llorca i l'Escola Bressol Municipal
Londres per ubicar-hi l’Entença.
Es tracta d’un edifici que fa 11
anys que està en desús.

Aquest anunci però va provo-
car que gairebé 200 persones,
integrants de les comunitats edu-
catives de les escoles Entença i Ma-
llorca i de l’Escola Bressol Londres,
que formen la comunitat educa-
tiva de l’Esquerra de l’Eixample i
tenen el suport de la Xarxa d’AM-
PA’s de l’Eixample, es manifes-
tessin a finals de maig  per rebut-
jar una ubicació que consideren
serà “una gàbia”. I és que des de

la comunitat educativa de l’Es-
querra de l’Eixample creuen que
la proposta del Consorci és de “mí-
nims” i no respon “al model d’Es-
cola Pública de qualitat que el Con-
sorci i el govern municipal diuen
que volen impulsar”. Afegeixen,
també, que aquesta aposta “agreu-
jarà la deficient distribució urba-
nística” dels centres educatius del
barri i parlen d’una “despesa eco-
nòmica desorbitada, de gairebé
quatre milions d’euros, mentre
que una escola de nova construc-
ció, com l’escola Encants, ha cos-
tat 4,3 milions”.

SUPORT MUNICIPAL
De fet, el mateix Districte també
ha donat suport a les reivindica-
cions de la comunitat educativa.
La regidora Montserrat Ballarín va
afirmar en l’última audiència pú-
blica que tampoc no comparteix la
proposta del Consorci i es va com-
prometre a buscar una nova ubi-
cació per a l’escola. Aquesta opció
però sembla ara mateix compli-

cada, ja que el Consorci estaria dis-
posat a cedir en el fet que la ubi-
cació del 56-58 de Londres no si-
gui la definitiva -seria una nova
ubicació provisional-però no a
retirar la proposta. 

De moment la realitat de l’es-
cola és que continuarà un curs o
dos més als barracons del recin-
te de l’Escola Industrial i, si les co-
ses no canvien, llavors es traslla-
daria a la nova ubicació. Des de la
comunitat educativa insisteixen
que aquest pas no té sentit, espe-
cialment si la nova ubicació ha de
tornar a ser provisional, i deixen
clar que lluitaran perquè l’escola
es traslladi a un espai definitiu.
Aquest, expliquen, podria ser en
el solar que deixarà la Model un
cop sigui enderrocada. 

INSTITUT ANGELETA FERRER
D’altra banda, recentment s’ha
confirmat que la Generalitat in-
vertirà 6,6 milions d’euros per
construir el reivindicat Institut
Angeleta Ferrer, al Fort Pienc.

La comunitat educativa rebutja la
nova ubicació de l’Escola Entença
» El Consorci vol traslladar el centre en un edifici del carrer Londres
» Les famílies es manifesten i diuen que el nou espai serà una “gàbia”

Neix la Xarxa d’Habitatge
de l’Esquerra de l’Eixample

ENTITATS4L’Esquerra de l’Ei-
xample té un nou actor en el
mapa reivindicatiu, en auge a la
ciutat, del dret a l’habitatge. I és
que recentment ha nascut la
Xarxa d’Habitatge de l’Esquerra
de l’Eixample, que té com a ob-
jectiu  reivindicar i defensar els
drets dels llogaters del barri i de-
nunciar alguns casos d’especu-
lació que, afirmen, s’estan pro-
duint, com ara el del bloc del nú-
mero 151 del carrer Entença.

I és que , tal com va avançar
El Periódico a finals de maig, 4
dels 10 veïns que viuen en aquest
bloc de pisos han rebut un bu-
rofax anunciant-los que no els
renovaran el contracte. Aquesta
situació, fàcilment visible a les
pancartes que hi ha en alguns
balcons de l’edifici - “Ens volen
fer fora”, “No marxarem”-, té a
veure amb la revalorització de la
zona un cop anunciat el tanca-
ment de la presó Model. Els
afectats però estan disposats a
plantar cara i fa dies ja es van
reunir amb representants de
l’Oficina de l’Habitatge de l’Ei-
xample per tal que facin de mit-
jancers en el conflicte i volen que
el seu cas agafi el mateix rumb
que el del carrer Leiva, al barri
d’Hostafrancs. En aquest cas,

però, la propietat del bloc de pi-
sos és un particular, cosa que vol
dir que l’Ajuntament no pot fer
ús del dret a tempteig i retracte,
com sí que va fer al bloc del ca-
rrer Leiva. 

RODA DE PREMSA
En el marc d’aquesta reivindica-
ció veïnal, el Sindicat de Llogaters
va convocar el passat 7 de juny
una roda de premsa al davant de
l’edifici per denunciar la situació
que pateixen els veïns. Un dels
portaveus de l’entitat va afirmar
que mentre “l’Ajuntament actua
des de la legalitat, nosaltres ho
fem des de la legitimitat”.

Una imatge de la protesta de la comunitat educativa del passat 26 de maig. Foto: Twitter (@AFI_Entenca)

El Grup Municipal Demòcrata
demana més interiors d’illa

URBANISME4La Comissió d’E-
cologia, Urbanisme i Mobilitat
va aprovar una proposició del
Grup Municipal Demòcrata
(GMD) a mitjans del passat mes
de maig  que demana que el go-
vern municipal impulsi “l’obertura
de nous interiors d’illa per a ús ciu-
tadà i l’ampliació i millora dels ja
existents”. Segons el GMD, la ini-
ciativa respon “a una defensa fer-
ma del model Cerdà, un model de
creixement racional de la ciutat”. 

Precisament, en un dels punts
de l’Eixample on hi ha debat sobre
aquesta qüestió és a Sant Antoni.
Recentment, la plataforma Fem
Sant Antoni ha demanat que l’in-

terior d’illa del cinema Urgell “si-
gui un espai per al gaudi dels
veïns i veïnes del barri”. L’entitat
ha fet diferents propostes, com ara
que l’espai tingui zones d’ombra
amb bancs, dues zones amb espai
de jocs, aparcaments per a les bi-
cis i la possibilitat que també acu-
lli una bústia-biblioteca i sessions
de cinema a la fresca a l’estiu.

OBRES ATURADES
D’altra banda, també parlant
d’interiors d’illa, el Districte ha
aturat les obres d’un supermer-
cat en un interior d’illa de la Sa-
grada Família perquè s’estaven
fent sense permís.

En marxa el primer Tangent, el
Festival de les Arts del districte
CULTURA4L’Eixample té en
marxa des del passat 8 de juny la
primera edició del Tangent, el
Festival de les Arts de l’Eixample. 

Aquest certamen té com a ob-
jectiu obrir un nou espai de tro-
bada cultural on la ciutat repre-
senta el moviment i la cultura el
seu accelerador. El festival, que s’a-
llargarà fins el pròxim 27 de julio,
programa una gran varietat d’ac-
tes. El passat dia 9 l’ ‘antipianista’
Xavier Lloses va oferir el seu es-
pectacle d’art sonor i visual ‘Pia-
nodiabölic’ juntament amb les
projeccions visuals d’Àlex Pallí.

Quatre dies més tard, el dia 13,
el Centre Cívic Sagrada Família va
acollir l’espectacle de carrer  ‘Nàu-

frags’, protagonitzat per La In-
dustrial Teatrera. Es tracta d’un
homenatge a tots els viatgers que
algun cop s’han sentit nàufrags.

PAU RIBA, POETA
El dia 16 el protagonisme va ser
per la poesia. El Centre Cívic
Golferichs va acollir el microrecital
‘Hi ha un poeta dins de casa’, que
va comptar amb la participació de
Pau Riba. Riba va ser l’encarregat
de tancar el recital amb el seu es-
til de poesia trobadoresca basat en
mots pròxims i remots. Durant el
que queda de juny, el festival ce-
lebrarà vuit actes més, mentre que
el programa de juliol també estarà
farcit de propostes.

Societat | Desallotgen l’edifici okupat de la Nova Rimaia
Els Mossos van desallotjar dimecres 14, per ordre judicial, el bloc d’habitatges 

conegut com la Nova Rimaia, a la ronda de Sant Pau. Quan va començar el desallotja-
ment a primera hora del matí, a l’immoble hi havia una vintena de persones. Malgrat

la concentració de suport que va tenir lloc a l’exterior, el desallotjament es va executar.

Una imatge d’un interior d’illa de l’Eixample. Foto: Arxiu

Foto: Twitter (@XHabitatgeEE)
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Són les 10 del matí de dijous 15
de juny. La gran –i antiga– por-
ta de fusta de la Model, carrer En-
tença, s’obre. Entrem a la presó
pocs dies després que en marxés
l’últim pres. El paisatge és buit.
Les petites dimensions del pati
d’entrada es fan immenses. El
bullici, la vida que hi havia fins fa
pocs dies a dins, ha deixat pas al
silenci. Només el soroll d’alguns
operaris traginant caixes resso-
na contra les deteriorades parets.
Aquella petita ciutat dins de la
gran ciutat s’ha apagat. I amb ella
moltes històries i records que no
caben en cap reportatge.

Ens acompanya una educa-
dora social que feia tretze anys
que treballava a la Model. Ens
porta per tots els racons i acon-
segueix donar-los vida amb les

seves paraules. Parla com si en-
cara hi veiés els reclusos jugant
a futbol, cuinant, fent pa, trobant-
se amb els seus familiars a les ca-
bines mancades d’humanitat... Al
pati central només les gavines ens
recorden que fins fa pocs dies allà
hi havia vida i elles hi podien tro-
bar aliments.

“És una presó molt bonica”,
ens diu l’educadora amb una
mirada que denota emocions
arrelades. Segurament hi sap
apreciar alguna cosa més que el
que podem veure-hi dos perio-
distes que la trobem degradada,
desfasada, d’una altra època. Li
traslladem les nostres sensacions
i ens admet que s’havia de tancar.
No està d’acord amb com s’ha fet,
però s’havia de tancar.

Enrere queda molta histò-
ria, com la que entre pols de les
obres encara batega a la cel·la
443, on va passar les últimes ho-
res Salvador Puig Antich abans
de ser executat al garrot vil. A

prop d’allà, a la sala on va caure
mort el referent anarquista i an-
tifeixista, s’hi amunteguen pa-
quets. “La presó era petita i qual-
sevol lloc era bo per donar-li
utilitat”, ens explica l’educadora
social mentre mira la petita i
rudimentària marca al terra que
recorda l’execució.

Ens perdem pels laberints
de les galeries. Galeries perfec-
tament articulades a partir d’u-
na nau central presidida per
una gran cúpula, amb molta
llum, però laberints en el fons.
Obrim cel·les i fem preguntes.
Escoltem històries que huma-
nitzen un espai decadent. Ens
costa imaginar sis presos convi-
vint en una cel·la on avui es fa di-
fícil estar-hi tres persones sim-
plement conversant.

L’educadora social ens parla
de reclusos, de noms que l’han
marcat al llarg d’aquests anys.
Ens explica històries de supera-
ció, de reinserció. També de con-

flicte i tensió. Està orgullosa del
que es feia a la Model i de com
s’encara la política penitenciària
a Catalunya. Ens ensenya l’esco-
la, els tallers, la sala on hi havia el
gimnàs i el petit pati amb un banc
d’inspiració gaudiniana, que és un
oasi de pau enmig del desert de-
priment de la resta d’espais.

“Era una presó que gairebé
funcionava sola”, relata. Els ma-
teixos presos cuinaven, neteja-
ven, venien productes als eco-
nomats... Era una petita ciutat
que, per sobre dels murs, veia la
gran ciutat en llibertat. Les qua-
tre estrelles d’un hotel pro-
per –però llunyà– s’observen
des d’un dels patis que ofereix
més buidor de tots. La vida en lli-
bertat vista des de l’antagonisme
sembla molt millor. “Aquí hi ha-
via persones de cinc estrelles”,
s’afanya a puntualitzar l’educa-
dora social. No ho dubtem, com
segur que també hi havia pro-
fessionals que s’hi han deixat la

pell perquè aquesta relíquia del
segle passat funcionés com un
equipament del segle XXI.

En un dels menjadors, una
cuca ens passa pel costat dels
peus i del sostre cau guix. “Ja hi
estàvem acostumats”, somriu.
“No era digne, ni per a nosaltres
ni, sobretot, per als reclusos”,
afegeix. Allà, al menjador, on en-
cara hi ha quadres a les parets
pintats pels mateixos presos,
tenim una de les últimes con-
verses, aquesta vegada –i per
primer cop– sobre els darrers
dies de la presó. 

Ens explica que no li ha agra-
dat el tractament mediàtic que al-
guns n’han fet i que s’han creuat
línies vermelles. Li admetem la
crítica i ens conjurem per inten-
tar no caure en el mateix error.
Mentrestant, un operari es mofa
de les selfies que s’hi han fet po-
lítics i periodistes ben vestits
aquests últims dies. Des de dins,
fins i tot això es veu diferent.

Un comiat des de dins
» Línia Eixample entra a la Model pocs dies després de l’esperat tancament de la presó centenària
» El bullici ha deixat pas a un paisatge buit i fred que els testimonis orals encara omplen de vida

Fotos: Línia Eixample, Generalitat de Catalunya i Ajuntament de Barcelona

Arnau Nadeu / Albert Ribas
ESQUERRA DE L’EIXAMPLE

Especial ‘Adéu, Model’
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113 anys donen per a moltes
històries. De repressió, de crims
i moments de pel·lícula. I la Mo-
del compleix amb tot això. In-
augurada el 9 de juny del 1904,
va ser ideada per ser una presó
modèlica. Però aquesta realitat va
ser superada durant el franquis-
me, quan algunes cel·les van
arribar a acollir fins a nou presos.

A la Model, la dictadura va aca-
bar com va començar: matant.
En aquesta presó, el 1974, el ga-
rrot del botxí Antonio López va
posar fi a la vida de Puig Antich.

Els motins i les fugues es van
succeir durant anys. Unes històries
que van esdevenir cèlebres durant
els 80. El gener del 1983, 11 pre-
sos que feien de forners van fugar-
se, mentre que un any més tard,
Juan José Moreno, ‘El Vaquilla’, o
com li deien a dins de la presó, ‘El
Boquilla’, va liderar un dels motins
més mediàtics de la història, du-

rant el qual va denunciar la pre-
cària situació que s’hi vivia. El
pres va amagar un ganivet en una
ampolla de sabó i va amenaçar un
funcionari per aconseguir les claus
de les cel·les. Sis hores després, 2,5
grams d’heroïna per als amotinats
posaven punt final a la revolta.

Però és que poc després, el ju-
liol del 1984, el gàngster Raymond
Vaccarazi va ser tirotejat per un
franctirador mentre mirava per la
finestra de la seva cel·la. Petits
grans moments, testimonis d’u-
na etapa que ara ja és història.

El tancament de la Model 
o la fi d’un malson de 113 anys

Especial ‘Adéu, Model’

Francisco J. Rodríguez
ESQUERRA DE L’EIXAMPLE
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Nova exposició del projecte
‘Finestres de la memòria’

CULTURA4La Casa Elizalde acull
des del passat 25 de maig, i fins
al 21 de juliol,  una nova exposi-
ció del projecte ‘Finestres de la
Memòria’, que  en aquest cas
planteja una reflexió visual  sobre
els contrastos, les ruptures i les
continuïtats socials i polítiques de
la transició a la ciutat. 

La mostra, batejada amb el
nom de ‘De la casa als carrers.
Mapa social de l’Eixample durant

la Transició’, exposa un recull d’i-
matges de la transició a la ciutat
cedides per veïns, entitats i foto-
periodistes. 

La mostra permet configurar
una particular cartografia social
que aborda temes com la recupe-
ració reivindicativa del carrer, els
conflictes socials, la reorganitza-
ció veïnal, els nous batecs culturals
i també les pervivències del fran-
quisme més enllà del dictador. 

L’Eixample amplia la lluita
contra la solitud de la gent gran
SOCIETAT4El programa Vincles,
que té com a objectiu lluitar con-
tra la solitud emocional i social de
les persones majors de 65 anys,
s’ampliarà a tots els barris del dis-
tricte, ja que l’Antiga Esquerra de
l’Eixample i la Nova Esquerra
passaran a formar-ne part.

El perfil d’usuari del programa
és el d’una persona gran, empa-
dronada a la ciutat i que viu sola
tot i no voler-ho. L’usuari  comp-
ta amb dues xarxes diferents de
persones amb qui pot entrar en
contacte: la de gent de la seva con-
fiança (família, amics, voluntaris,
veïns...), i una altra de caràcter co-
munitari que formada fonamen-
talment per altres persones grans

i per un dinamitzador del grup. El
dinamitzador és el responsable de
fomentar que les persones que for-
men part de la xarxa participin en
les activitats de la seva comunitat.
També tenen disponible una app
per fer videoconferències i accedir
a informació. 

Durant la presentació de l’am-
pliació del projecte, la regidora
d’Infància, Joventut i Gent Gran,
Carmen Andrés, va destacar que
“l’objectiu del programa és enfortir
les relacions personals de les per-
sones grans per tal que tinguin
més contacte del que tenen i, a la
vegada, es creïn nous grups, fent
que participin de la vida comuni-
tària del seu entorn”.

CELEBRACIÓ4El barris del Fort
Pienc i la Dreta de l’Eixample ja
han celebrat les seves respectives
festes majors d’enguany.

Els primers a arrencar van ser
els veïns de la Dreta de l’Eixam-
ple, que van estar de festa entre
els passats 24 i 28 de maig. Com
cada any, el barri va recordar els
seus orígens amb la Fira Mo-
dernista [veure pàgina 22]. A
banda de la Fira Modernista, el
carrer Girona també es  va om-
plir d’activitats i concerts. 

El programa d’actes va arren-
car amb uns tallers de salut del
CAP Passeig Sant Joan i la tau-
la rodona ‘Cuidem els cuida-
dors’. El segon dia de festa va te-
nir un caràcter marcadament
cultural, educatiu i social gràcies
a la ruta literària ‘La Metgessa de
Barcelona’, el lliurament d’uns
premis a alumnes de secundària,
una tertúlia sobre la situació de
les persones LGBTI a Budapest
i la inauguració de l’exposició ‘De
llum i penombres. Mapa social de
l’Eixample durant la transició’.
Amb l’arribada del cap de set-
mana, els actes del programa es
van multiplicar.  Van tornar a te-
nir un paper destacat la cultura,
la música, la gastronomia i la his-
tòria, amb un acte sobre l’art de
l’exili a la postguerra, diferents

concerts i actuacions musicals o,
entre altres, la paella popular.

EL FORT PIENC
D’altra banda, el barri del Fort
Pienc va celebrar la seva Festa
Major entre els dies 8 i 18 de
juny. L’encarregat de donar el tret
de sortida va ser l’antropòleg i veí
del barri Manel Delgado, que va
pronunciar el pregó. L’endemà va
arribar el torn de la visita guiada
a la biblioteca, el pregó jove i el
‘wuateke’.

El primer dissabte i diumen-
ge de Festa Major van estar far-

cits d’activitats, com ara una
obra de titelles, una ruta històri-
ca, un concert de jazz o la troba-
da castellera. Entre el dilluns 12
i el dijous 15 els veïns també van
poder gaudir de diferents actes,
com ara un concert a la fresca, el
‘chupinazo’ d’inauguració de la
festa i el vi d’honor per a tots els
socis. L’últim cap de setmana
també va estar farcit d’activitats
per a tots els públics, com ara el
sopar de veïns, el concert jove, el
correfoc infantil i el d’adults o, en-
tre altres, la concentració de mo-
tos Harley-Davidson.

El Fort Pienc va celebrar la 20a edició de la festa. Foto: Twitter (@jordimvila)

Adéu a les festes majors del Fort
Pienc i la Dreta de l’Eixample
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Unes 50 entitats i associacions signen un manifest per demanar que es regulin les terrasses

Nou clam per l’espai públic
URBANISME/ Per una regulació de terrasses
que preservi l'espai públic com a dret col·lec-
tiu. Aquesta és la reivindicació, en forma de
manifest, que ha impulsat la FAVB i que ha
rebut el suport d’una cinquantena d’enti-
tats i associacions de veïns de tota la ciu-
tat. I és que en plena negociació per
acordar una nova ordenança de terrasses
per a la ciutat, la federació ha volgut pres-
sionar amb la publicació d’aquest text, que
advoca per la preservació de l’espai públic
“com a dret col·lectiu” a l’hora d’elaborar i
pactar la nova normativa. La federació va
presentar el manifest als mitjans el passat
dimarts 23 de maig.

Des de la FAVB remarquen que “és la
primera vegada” que aquest missatge s’ex-
pressa “de manera col·lectiva mitjançant un
manifest unitari”, el qual, a més, reivindica
“un veritable procés participatiu per donar
veu a la ciutadania”, substituint, d’aquesta
manera, “el tradicional enfocament” de tot
plegat com “una mera negociació bilateral
entre l’administració municipal i els em-
presaris de terrasses”.

El text comença admetent que les te-
rrasses han format part del “paisatge de la
ciutat i de la seva quotidianitat des de fa
temps”, però apunta que “diversos factors
han estimulat, en els darrers anys, al seu
creixement exponencial”. La conseqüència
d’això, segons la FAVB, és un greu deterio-
rament de l’espai públic degut a “la seva
apropiació a gran escala pels agents eco-
nòmics i la seva destinació a finalitats pri-
vades”. Per això, la federació creu que és
necessari matisar el discurs que diferents
lobbys i forces polítiques fan sobre la con-

tribució de les terrasses a l’activitat econò-
mica i laboral de la ciutat, un fet que, argu-
menten, fan servir per justificar qualsevol
irregularitat a l’espai públic.

És per això que el manifest reclama que
el futur acord de modificació de l’orde-
nança de terrasses incorpori criteris com
“l’encaix en un projecte de ciutat inclusiva,
habitable i sostenible que vulgui preservar
l’espai públic com a espai de convivència i
de cohesió social”. Aquest espai públic, a
més, ha d’estar ordenat i vetllar pels drets
individuals i col·lectius, i ha d’estar dissen-
yat per permetre que la gent pugui passe-
jar sense problemes i que es respecti el
descans dels veïns que viuen a prop. 

El manifest també incideix en el fet que
actualment s’està incomplint la normativa
i defensa que per donar-li la volta a aquesta
situació “resulta imprescindible el reforça-
ment de les accions d’inspecció i l’enduri-
ment del règim sancionador”. A més, la
FAVB proposa que en els casos de reinci-
dència es revoqui la llicència.

Per acabar, el text també es refereix a la
fiscalitat. La federació considera que cal “re-
visar a l’alça” els imports que paguen, ja
que els preus públics no tenen cap con-
cordança amb els que s’apliquen als llo-
guers privats dels locals.

La FAVB defensa que la ciutadania ha
de tenir un paper actiu en la negociació i
que “s’abordi un veritable procés públic
de debat i consulta per abordar un verita-
ble procés públic de debat i consulta”. La
federació tanca l’escrit emplaçant el
Gremi de Restauració per tal que instin els
seus associats a complir la legislació.

MANIFESTACIÓ/ 'Salvem el nucli antic de Vallcarca. Bar-
celona no està en venda'. Sota aquest lema més de 300
veïns de Vallcarca, integrants d’una vintena de col·lectius
i entitats veïnals, es van manifestar el passat 13 de maig
pels diferents punts del barri per reclamar la preservació
del nucli antic del barri.

Els manifestants van recórrer primer l’avinguda Vall-
carca fins al carrer Gomis. Des del viaducte van desple-
gar dues pancartes i, tot seguit, la marxa va continuar pel
carrer Argentera i Farigola fins al solar on Nuñez i Nava-
rro vol tirar endavant una promoció de pisos. Fa unes set-
manes, des de l’Assemblea de Vallcarca van denunciar que
Nuñez i Navarro té una llicència d’obres per construir en
un solar del carrer Farigola. La llicència, que ha generat
rebuig entre el veïnat, és prèvia a la moratòria d’un any
decretada per l’Ajuntament aquest  passat mes d’abril. És
per això que des de l’Assemblea de Vallcarca denuncien
que “sempre són els mateixos els qui fan els negocis amb
les nostres vides”.

D’altra banda, el Districte ha confirmat que Can Ca-
rol i l’antic Consolat de Dinamarca es convertiran en
equipaments veïnals. De totes maneres, les entitats ja
han deixat clar que en el cas de Can Carol no compar-
teixen el disseny final del projecte.

Més de 300 veïns de Vallcarca 
demanen salvar el nucli antic LLOGUER SOCIAL/Diferents col·lectius i entitats veïnals es

van concentrar el passat 13 de maig a davant dels núme-
ros 8 i 10 de la Vila Laietana per reclamar a l’Ajuntament que
transformi l’edifici, que és de propietat municipal, en un bloc
d’habitatge públic de lloguer i de comerç protegit.

Les entitats, amb el suport de la FAVB, consideren que
“l’immoble, amb una superfície útil de més de 18.000
metres quadrats i concebut a principis del segle XX com
a edifici residencial, té una morfologia regular i diàfa-
na que li permetria acollir més de 160 pisos i una xifra
considerable de petits comerços”.  Després de la con-
centració, els manifestants es van traslladar a l’Àgora Juan
Andrés Benítez, on hi havia programada una xerrada so-
bre la vaga de lloguers que es va viure a la ciutat a co-
mençaments dels anys 30 del segle passat.

Acte a favor de l’habitatge
públic a la Via Laietana
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TURISME/ Pas endavant en la llui-
ta dels veïns contra l’hotel que
l’empresa Praktik vol construir a
les Drassanes. A mitjans del mes
passat, la plataforma Salvem les
Drassanes, la principal opositora
a aquest projecte, va anunciar
que ha portat el projecte a l’Ofi-
cina Antifrau i a la Síndica de
Greuges de la ciutat.

Segons va denunciar la pla-
taforma en un comunicat, el
departament d’Urbanisme de
l’Ajuntament “porta mesos ocul-
tant informes que són decisius
per concedir o denegar la lli-
cència hotelera”.  La plataforma
ha rebut el suport de la FAVB,
entre altres entitats.

L’hotel de Praktik 
a les Drassanes, a
Antifrau i la Síndica

SOCIETAT/El barri de la Prosperitat, al dis-
tricte de Nou Barris, va acollir el passat 12
de maig  un acte de suport a l’obertura
d’una mesquita al carrer Japó.

L’acte, convocat per diferents entitats
del barri, tenia com a objectiu reivindicar la
diversitat cultural i la convivència després
que el projecte d’obertura d’aquesta mes-
quita hagi estat envoltat de polèmica. I és
que la majoria dels veïns del carrer Japó
s’hi oposen de s de fa mesos al·legant mo-
tius legals relacionats amb l’amplada del
carrer i amb les aglomeracions que, asse-
guren, es poden produir al carrer. Les pro-
testes contra la mesquita, però, han atret
en els últims mesos diferents grups i for-
macions ultres i racistes, cosa que ha fet
créixer la tensió al barri. 

Així doncs, la jornada del passat 12 de
maig va estar marcada per un ambient cla-
rament festiu, amb una batucada i una
cercavila. També es va llegir un manifest i
es va celebrar un concert. Al final de la mo-
bilització, però, es van viure moments de
tensió quan membres de grups d’ultra-
dreta, que es van aplegar al carrer Japó, i
defensors de la mesquita es van encarar i
insultar. Un cordó policial dels Mossos
d’Esquadra va evitar que l’enfrontament
anés a més.

Des de la Comunitat Islàmica, que han
enviat un missatge conciliador amb els
veïns i han deixat clar que les pregàries no
molestaran, han explicat que les obres ja
estan arribant al tram final, cosa que els per-
metrà obrir la mesquita a finals de juny.

Suport veïnal a l’obertura de la mesquita
de la Prosperitat, a Nou Barris

JORNADA/ La Xarxa per a la so-
birania elèctrica a Barcelona va or-
ganitzar el passat 3 de juny una jor-
nada reivindicativa per a  la recu-
peració de les antigues xarxes
elèctriques a la ciutat.

Sota el títol Tensem les xarxes,
la jornada es va celebrar a l’Aula
Magna de la facultat de Medici-
na de la UB. Durant el dia es van
analitzar els processos de remu-
nicipalització i de transformació
energètica a Europa, amb casos
concrets com els que s’han viscut
a ciutats com Cadis, Berlín o
Schönau.

Eldarrer taller va servir per de-
batre  la possible remunicipalit-
zació a la ciutat.

Objectiu: recuperar
les antigues 
xarxes elèctriques

PARTICIPACIÓ/ L’Observatori del
Deute en la Globalització (ODG)
ha dut a terme un judici popular
al projecte Castor. L'acte va co-
mençar a dos quarts de 10 del
matí del passat dissabte 17 i es va
celebrar al Centre de Cultura
Contemporània de Barcelona
(CCCB).

El cas ha generat una gran po-
lèmica perquè, després de la re-
núncia a la concessió de les obres
a l’empresa ESCAL UGS/ACS,
aquesta rebrà una indemnització
de més de 1.300 milions d’euros. 

Aquest judici popular vol “fer
seure” a la banqueta dels acusats
els responsables del projecte i
els dirigents del govern espanyol.

Barcelona fa 
un judici popular  
al projecte Castor

Som Meridiana insisteix en una
reforma integral de l’avinguda

MOBILITAT/ La plataforma Som
Meridiana va tornar a demanar el
passat 25 de maig, amb la pre-
sentació del manifest ‘Per una re-
forma seriosa de la Meridiana’,
que la reforma prevista de l’avin-
guda es faci de forma integral.
Som Meridiana està formada per
més de 25 entitats i col·lectius
veïnals, entre les quals hi ha,
entre altres, l’Associació de Veïns
de La Sagrera, Associació de
Veïns de Navas, l’Associació de
Veïns i Veïnes de SantAndreu de
Palomar, l’Associació de Veïns de
Torre Llobeta-Vilapicina, l’Asso-
ciació de Veïns de Barri de Porta,
l’Associació de Veïns Clot-Camp
de l’Arpa, l’Associació de Veïns
Sant Andreu Nord-Tramuntana,
l’Associació de Veïns Congrés-In-
dians, l’Associació de Veïns Pros-
peritat, l’Associació de Veïns de
Meridiano Cero i la mateixa Fe-
deració d’Associacions de Veïns i
Veïnes de Barcelona (FAVB).

UNA ÚNICA OPCIÓ
La plataforma considera que de
les diferents propostes de re-
forma que va presentar fa mesos
l’Ajuntament, només n’hi ha una
d’ambiciosa: la que contempla
una reducció d’un carril de circu-
lació en cada sentit de la marxa.
Demanen, també, que es faci de
cop, sense fases, ja que l’Ajunta-
ment contempla fer-ho en dos
trams. Deixen clar que “no podem
assumir ni acceptar actuacions
que no contemplin una reducció
contundent de la contaminació i
una millora de les condicions de
vida de l’entorn i l’avinguda”.

El passat mes de febrer Som
Meridiana, que ha convocat una
jornada reivindicativa pel 17 de
juny on hi haurà un debat amb re-
presentants de diferents grups
municipals, ja va presentar un
altre document on demanava,
entre altres coses, la reducció “sig-
nificativa” del trànsit privat a la
nova avinguda. La plataforma
considera necessari  convertir
aquesta avinguda, una de les
principals entrades a la ciutat pel
trànsit rodat, en una nova zona on
hi hagi “una reducció contundent
de la contaminació atmosfèrica i
sonora”. La nova Meridiana, hau-
ria de ser, segons Som Meridiana,
“una via amb preferència per a les
persones que l’envolten, que fo-
menti el comerç, que escurci i fa-
ciliti el pas de les persones  d’una
banda a l’altra i que fomenti la
convivència”.

Pau Maduell, un dels porta-
veus de la plataforma Som Meri-
diana, explica que des de la
plataforma volen que “la trans-
formació de la Meridiana tiri en-
davant ja i sigui un projecte
ambiciós. Hem de fer una ciutat
pels pròxims 30 anys i no trobar-
nos que d’aquí a pocs dies veiem
que no ha estat suficient”.

Les intencions de l’Ajunta-
ment, tal com va explicar la ti-
nent d’alcalde Janet Sanz el
passat novembre en una reunió
amb els veïns, són enllestir la re-
forma en el tram que va entre
Aragó i Fabra i Puig durant
aquest mandat. Sobre això, Ma-
duell considera que “el projecte
ha de ser global”. 
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Els botiguers de l’Eixample fan
el salt a la tecnologia mòbil

INNOVACIÓ4Des de finals de
maig, sis eixos comercials del
districte han fet el salt a la tec-
nologia mòbil. I és que, després
d’uns mesos de proves i d’aca-
bar d’enllestir els últims se-
rrells, Compra Eixample ja està
disponible. Es tracta de “la pri-
mera plataforma de comunica-
có de promocions, ofertes i des-
comptes a mida” del comerç de
proximitat de l’Eixample. 

Els eixos comercials que hi
participen són Cor Eixample,
Encants Nous, Fort Pienc, Gau-
dí Comerç, Eix Sagrada Família
i Sant Antoni Comerç. En xifres,
hi ha un total de 900 comerços
adherits a la plataforma, tot i
que, de moment, només hi ha
actius uns 150, ja que l’aplicació
està en fase de proves. 

Es tracta d’un projecte im-
pulsat per Barcelona Activa. 

El cinquè Firantoni omple 
Comte d’Urgell de comerç

MOSTRA4Sant Antoni Comerç
va celebrar el passat 10 de juny
la cinquena edició del Firantoni.
La fira va tenir lloc durant tot el
dia al carrer Comte d’Urgell,
entre Tamarit i Floridablanca, on
s’hi van fer un bon nombre d’ac-
tivitats per a tots els gustos. 

A banda de les botigues que
s’hi van instal·lar, es van fer de-
gustacions, música i fins i tot una
sessió de ioga. La cantautora
Carla Collado va ser l’encarre-

gada de posar música a una fira
comercial que es consolida a
poc a poc. 

Els més petits, per la seva
banda, també van ser protago-
nistes. Els infants van poder
gauydir de l’Aiguaoc i d’un taller
per fer de mim, a més d’un con-
te teatralitzat: Under the Sea.

I per acabar, la mostra va ofe-
rir tot un clàssic, la vedella ros-
tida, de la qual van gaudir tots els
visitants que s’hi van acosta.

DINAMITZACIÓ4L’associació
de comerciants de Cor Eixample
va tornar a repetir èxit de parti-
cipació durant la Fira Moder-
nista, que va celebrar del 26 al 28
de maig la seva 13a edició. 

Des de l’entitat expliquen
que la mostra va arrencar, a di-
ferència del que sol passar amb
esdeveniments similars, amb
molta força. “Carrers plens de
gent, tant a la zona d’artesania
com a la zona comercial”, re-
corden des de Cor Eixample.
Per tot plegat, l’associació asse-
gura que la Fira Modernista “va
ser un èxit de públic”, amb ca-
rrers “vistosos, plens de prima-
vera i engalanats amb garlan-
des”, expliquen des de Cor Ei-
xample. Un guarnit que els
alumnes del col·legi la Mercè van
elaborar les setmanes anteriors.

Durant els tres dies de fira,
els comerciants van fer viatjar els
visitants al passat modernista de
Barcelona i, en concret, de l’Ei-
xample, autèntic epicentre català
d’aquest moviment artístic. Per
aconseguir ambientar la fira, es

van fer recreacions de moments
de la vida quotidiana de l’època,
es va fer la tradicional bicicleta-
da modernista i l’automatàrium
va tornar a fer les delícies de les
persones que el van visitar. 

Per altra banda, la fira tam-
bé va comptar amb escenaris, on
es van celebrar activitats diver-
ses, des d’actuacions de dansa,
música i mostres, com ara el con-

cert de bandes sonores famoses
amb flautes de vent per part
d’alumnes de segons d’ESO de
l’escola Sagrat Cor a l’escenari
del carrer Girona amb Aragó. 

A més, hi va haver gospel, un
concert benèfic per a la Funda-
ció Alzheimer Catalunya i el so-
par solidari amb usuaris del
menjador social la Merienda,
organitzat per Cor Eixample. 

La fira va comptar amb espectacles i animació diversa. Foto: Cor Eixample

La Fira Modernista torna 
a fer bullir el carrer Girona

Sorteig | El comerç batega a Encants Nous
Fins a l’1 de juliol, l’Eix comercial Encants Nous està celebrant el sorteig de El comerç 
batega, en el qual rifen 1.500 euros en vals de compra, dividits en un de 300, dos de 

200, dos de 100 i 12 de 50. El 3 de juliol se sabran els guanyadors. Per participar només
cal omplir amb les dades personals una butlleta i entregar-la a les botigues de l’eix.
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L’obertura del Mercat de Sant
Antoni haurà d’esperar un any
EQUIPAMENTS4Nou endarre-
riment de la reobertura del Mer-
cat de Sant Antoni. Si fa mig any
l’Ajuntament va anunciar que el
renovat equipament es posaria en
marxa a finals d’aquest any, ara
assegura que no es podrà fer fins
a la primavera de l’any vinent. 

Així ho va anunciar la regi-
dora del Districte i de Comerç,
Montserrat Ballarín, en una tro-
bada amb veïns a finals de maig,
on va exposar els detalls de la
recta final de les llargues obres
del mercat. Ballarín va explicar
que malgrat que l’edifici estarà
enllestit abans de finalitzar
aquest any, prefereixen esperar

fins a la primavera per obrir-lo
al públic, un cop s’hagin acabat
les obres dels entorns i de les
marquesines sota de les quals
s’ubicarà el dominical. Una de-
cisió que prenen per “con-
gruència amb tot el projecte”, se-
gons va argumentar Ballarín
durant la trobada.

De fet, les marquesines del
dominical han generat polèmi-
ca, ja que la proposta que  l’equip
de govern va presentar als ve-
nedors no els va convèncer.  

Ballarín també va destacar
que “s’està fent tota la recupe-
ració històrica d’un patrimoni
importantíssim i fonamental”. 

GASTRONOMIA4Els restaura-
dors de l’Eix Sagrada Família van
començar el passat 15 de juny la
tercera edició del Tapitast, la
ruta de tapes de l’associació que
vol promoure l’oferta gastronò-
mica del barri. 

Cada dijous, fins al 20 de ju-
liol, de set de la tarda a 10 de la
nit, els participants podran de-
gustar una tapa especialment
creada per a l’ocasió més una be-
guda, per un preu de 2,50 euros. 

En aquesta tercera edició hi
ha set participants entre bars i
restaurants del barri. El Xamfrà
Gaudí oferirà albergínia arre-
bossada amb mel de canya, la
Braseria Rovi crocant de pernil
i formatge, el restaurant la Mo-
reneta la xixina de lleó a l’estil pi-
mentel, el Racó del Mercat els
musclos a la marinera, el Mos
Art les croquetes de pollastre
amb pernil, la braseria i lles-
queria Juanma els callos am ci-
grons i el Rincón de la Abuela
Venezolana la Miss Costa Orien-
tal. Creacions que barregen tra-
dició i modernitat per reivindi-
car la gastronomia del barri. 

La ruta compta amb una pà-
gina web on hi ha un mapa del
barri de Sagrada Família amb la
ubicació dels bars i restaurants
participants, les tapes que s’o-

ferten i accés a les xarxes socials
de l’esdeveniment. Es tracta de
www.tapitast.com.

L’Eix Sagrada Família arren-
ca amb el Tapitast després
d’haver entregat els premis del
primer Concurs de Fotografia,
que l’associació ha organitzat
conjuntament amb el Mercat
de la Sagrada Família. 

VOLEN LES TERRASSES FORA
Les tapes són un element de la
nostra gastronomia que sol ser
degustat a les terrasses dels bars
i restaurants. Unes terrasses que

seran aviat història a les voreres
del perímetre de la Sagrada Fa-
mília, excepte al xamfrà de Sar-
denya amb Provença, tal com va
establir l’ordenança singular de
terrasses aprovada a l’abril. Tan-
mateix, els veïns denuncien que
encara no s’han retirat els vet-
lladors i demanen celeritat al
consistori, segons ha explicat
l’Associació de Veïns de la Sa-
grada Família a Beteve. 

Des de l’Ajuntament assegu-
ren que encara estan donant
resposta a les al·legacions que els
restauradors van presentar. 

A la ruta hi participen set restauradors del barri. Foto: Tapitast

Comença la tercera edició del
Tapitast de l’Eix Sagrada Família

Aspecte de les marquesines que cobriran el dominical. Foto: Ajuntament
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FUTBOL SALA4L’arribada del
mes de juny significa que toca fer
balanç de la temporada i, com ja
va passar l’any passat, la nota per
al curs del CFS Eixample torna a
ser més que bona. Com és habi-
tual, el club va celebrar el sopar
de final de temporada el passat
dia 9, que enguany es va fer a
l’hotel Catalonia Diagonal, la jor-
nada que va servir perquè tothom
s’acomiadés i comencés a gaudir
d’unes merescudes vacances pel
que fa al futbol sala.

“Sabíem que la temporada
seria exigent, perquè els dos sè-
niors debutaven en una nova di-
visió, però estem molt contents de
com ha anat el curs”, explica a Lí-
nia Eixample el president del
club, Adrià Muixí. De fet, el pri-
mer equip femení ha jugat, per
primer cop en la història del
club, en categoria estatal (a la Se-
gona divisió femenina) i l’equip
ha tancat la temporada del seu
debut en cinquena posició. “La
temporada ha estat excel·lent, i de

fet si no haguéssim tingut alguna
punxada en la recta final de la
temporada, podríem haver aca-
bat en tercera posició. El treball
que han fet les noies mereix l’es-
forç del club i la temporada que
ve, per què no, volem aspirar a es-
tar encara més a dalt en la taula”,
assegura Muixí.

Però la temporada 2016-17
també ha estat d’estrena per al
primer equip masculí, que per
primer cop ha disputat la Divisió
d’honor catalana. “Ha estat una
temporada d’adaptació, tant per
al sènior A com per al sènior B,
agafant rodatge, però al final els
resultats també han arribat”, va-
lora el president, que es mostra
confiat en la progressió dels dos
conjunts en el curs 2017-18.

I un altre dels motius de sa-
tisfacció del club és la seva base.
“Aquest any hem celebrat tres lli-
gues, la del juvenil A, la del juve-
nil C i la de l’infantil B”, explica
Muixí, que es mostra orgullós de
“l’ambient familiar” que es respira

al club. “Estem molt contents
amb el que hem aconseguit i un
dels objectius per al futur és que
el juvenil A pugi a la Lliga nacio-
nal. A més, hem aconseguit man-
tenir el cadet A a Divisió d’honor”,
assegura un Muixí per a qui
aquest curs que s’ha acabat tam-
bé ha estat molt especial, ja que
ha estat el seu darrer com a ju-

gador. “Els nois del juvenil vénen
molt fort i els hem de deixar pas.
Per a mi, ja és l’hora de penjar les
botes”, conclou.

PRIMERS REFORÇOS
L’activitat sobre el parquet s’ha
aturat, però als despatxos enca-
ra es continua treballant. De fet,
tres dies després que se celebrés

el sopar de final de temporada, el
club va començar a anunciar les
primeres incorporacions per al
sènior femení. Es tracta d’Alex
Giró (que arriba de l’FS Castell-
defels) i de Kaoutar Azdaou (ex
jugadora, entre altres, del Catgas
Energia Santa Coloma), que re-
forçaran el potencial del con-
junt de Cinto García.

El CFS Eixample clou un gran curs
» Els dos sèniors han acabat la temporada de debut en les seves categories amb bons resultats

» Els juvenils A i C i l’infantil B aconsegueixen proclamar-se campions de les seves respectives lligues

Els dos equips han aconseguit bons resultats en el seus debuts a la categoria. Fotos: CFS Eixample

Guardons | S’entreguen els desens premis Dona i Esport
El passat dimarts 30 de maig es va celebrar la gala d’entrega dels desens premis Dona i

Esport al Saló de Cent de l’Ajuntament. La basquetbolista Encarnación Hernández 
(ex jugadora del Laietà i del Barça), la nedadora Erika Villaécija i el Club d’Atletisme

Nou Barris van ser els altres grans protagonistes d’aquesta edició dels guardons.
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Un dels valors en què es fo-
namenten els sistemes de
pensions de repartiment

és el que permet, de forma clara,
que les generacions del present
reconeguin l’esforç de les genera-
cions del passat per construir una
societat benestant i que ha per-
mès que molts dels que ara estem
en actiu puguem viure amb ga-
ranties. L’escola, les universitats, la
sanitat... són un conjunt d’ele-
ments que tenim gràcies a l’esforç
dels que ens han precedit.

Els sistemes de pensions de
repartiment, com és el cas de l’es-
panyol, funcionen a partir de les
aportacions que mensualment
fan les persones que treballen i
les empreses. Les aportacions
s’ingressen al calaix comú, que
permet, mes a mes, pagar la nò-
mina de les pensions de manera
que no hi ha un estalvi al sistema
sinó que els diners que entren
amb l’esforç dels que treballen
s’utilitzen per pagar les pensions
als que ja han treballat prou. Com
deia, és un gran valor de la soli-
daritat intergeneracional.

Aquests sistemes són soste-
nibles quan hi ha prou gent tre-
ballant que ingressi recursos al
calaix comú: quan la població ac-
tiva supera la població passiva o
perceptors de pensions. Per tant,
hi ha una relació directa entre la
sostenibilitat dels sistemes de
pensions i la salut del mercat de
treball. A més treball, i a més tre-
ball de qualitat, més resistència
del sistema. És prou conegut,
també, que el mercat de treball
català sempre ha tingut un millor
comportament que l’espanyol.
Així doncs, en lògica de funcio-
nament el sistema de pensions
català seria més sòlid i robust, o
com s’estila dir, sostenible, que el
sistema de pensions espanyol,
atès que tenim menys atur, més
activitat i més ocupació.

No només aquest factor con-
ceptual ho denota, sinó que en
dades de liquidació de pressupost
del sistema de seguretat social, les
dades a Catalunya sempre han
estat més favorables que les del
conjunt d’Espanya. El dèficit
menor en moments de crisi i l’ex-

cedent de les pensions catalanes
en moments de bonança econò-
mica explica que un 26% dels di-
ners del fons de reserva de les
pensions -la guardiola- que hi
havia l’any 2012 -de més de
66.000 milions d’euros- fos dels ex-
cedents catalans. 

El sistema de pensions a l’Es-
tat espanyol es troba en una si-
tuació complicada. Enguany el
seu dèficit pot arribar als 17.000
milions d’euros i la guardiola que-
darà a fi d’any en -2.750 milions
d’euros (sí, en negatiu) si es com-
pleix la previsió. Aquest resultat
no és derivat ni de bon tros per
l’import de les pensions que
reben els nostres pensionistes.
Les pensions no són excessiva-
ment altes a Espanya en compa-
ració amb altres països de l’entorn
europeu. El problema rau en la
partida dels ingressos. Les pen-
sions no es poden discutir. En tot
cas, cal afrontar la manera com es
paguen i això depèn de la salut
del mercat de treball. Amb un
mercat en el qual, fruit de les re-
formes laborals, es crea ocupació

de baixa qualitat, temporal i sala-
ris galdosos, la capacitat de ser
sostenible del sistema de pen-
sions espanyol és i serà molt com-
plicada. Aquesta decisió política,
presa a Madrid, condiciona la sos-
tenibilitat de les nostres pensions. 

Catalunya necessita tenir un
Estat per poder construir el seu
sistema propi de pensions. De fet,
si creem ocupació al ritme que ho
hem fet al 2016 i alhora revertim
les reformes dutes a terme per
tenir un mercat de treball més sa-
ludable, podem tenir un sistema
de pensions sostenible molt aviat
a Catalunya. Com també hi aju-
daria aprofitar les inversions en
economia i model productiu per
crear més i millors oportunitats.
La República Catalana no seria
aliena als problemes estructurals
de les societats europees -com
l’envelliment, l’increment de la
taxa de dependència...-, però ho
faria amb menys urgències i
sense les retallades amb què ho
haurà d’afrontar Espanya. 

I en tot aquest context, allò
més important és que, quan arribi

el moment de decidir, tothom ho
pugui fer sense por i amb la lli-
bertat amb què decideixen les so-
cietats lliures. Sense por a perdre
drets ni pensions. I en matèria de
pensions tothom pot estar tran-
quil que les pensions estaran ga-
rantides des del primer moment,
perquè Catalunya és prou empre-
nedora. De fet, estaran més ga-
rantides del que ho estan ara.

Josep Ginesta, secretari general
de Treball, Afers Socials i Famílies

Opinió

Una República Catalana per a unes pensions dignes 
El sistema de pensions català serà més sòlid i sostenible que l’espanyol, ja que tenim menys atur i més ocupació
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L’FC l’Esquerra de l’Eixample
tanca el curs en novè lloc

FUTBOL4La temporada 2016-
17 ja forma part dels llibres
d’història per a l’FC l’Esquerra
de l’Eixample, que ha aconseguit
l’objectiu que s’havia marcat a
principi de temporada: la salva-
ció. De fet, el conjunt blanc ha
acabat la lliga en la novena po-
sició del grup 10 de Tercera ca-
talana amb 37 punts, lluny dels
dos primers classificats (Prat B
i Terlenka han imposat un ritme
gairebé impossible de seguir per
a tots els equips de la lliga),
però tampoc ha patit per man-
tenir la categoria.

Els de José María Soldevila
han aconseguit 10 victòries i 7
empats en 32 jornades (la Uni-

ficació Meridiana va retirar-se de
la competició) i han marcat 43
gols i n’han encaixat 51. Marcel
Espanya ha estat el màxim go-
lejador de l’equip amb 7 dianes
en 20 partits, mentre que Iván
Balaguer i Jordi Gutiérrez, amb
sis dianes cadascun, també han
contribuït als resultats de l’equip
de l’Esquerra.

El millor moment de forma
del conjunt blanc va coincidir
amb el principi de la temporada,
entre les jornades 5 i 8, quan l’e-
quip va encadenar tres victòries
i un empat que van fer que els
homes de Soldevila poguessin
afrontar la resta de la tempora-
da sense tantes urgències.

BÀSQUET4El CB Roser diu
adéu a un altre any notable. I és
que el sènior masculí de Jordi
García s’ha quedat a les portes de
lluitar per pujar a la lliga EBA
després de plantar-se a la Final
a Quatre de la Copa Catalunya,
que es va disputar a Salou durant
el cap de setmana del 27 i el 28
del mes passat.

L’equip del Fort Pienc va co-
lar-se entre els quatre millors
conjunts de la competició des-
prés de guanyar els dos partits de
quarts de final contra el Sant Cu-
gat, tant en el partit que es va ju-
gar al Vallès Occidental (49-64)
com a l’Estació del Nord (81-69). 

Aquests resultats van tenir
com a recompensa l’accés als
partits decisius, que es van jugar
al pavelló municipal de Salou. La
sort, però, va voler que el conjunt
vermell s’hagués de veure les ca-
res contra un dels històrics del
bàsquet de casa nostra, el Sant
Josep de Badalona. Després d’un
matx tremendament igualat, el
conjunt parroquial va sortir ven-
cedor (74-65) i va classificar-se
per a la final, de manera que el
Roser s’hauria de conformar
amb la final de consolació.
Aquest enfrontament, però, tam-
poc va permentre que l’equip
tanqués la temporada amb una

victòria, ja que va perdre contra
el Vic (84-66), acabant la final en
quarta posició. 

EL FEMENÍ, SETÈ
I és que el primer equip mascu-
lí ha protagonitzat, de nou, una
temporada molt bona, cosa que
també es pot dir del sènior fe-
mení. L’equip va tornar a colar-
se entre els millors equips del
país després d’una bona prime-
ra fase, però els resultats no van
acompanyar tant en el segon
tram del campionat i les verme-
lles van tancar la segona fase, la

que repartia els bitllets per a la
final i per lluitar per pujar a Lli-
ga Femenina 2, en setena posi-
ció amb un balanç final de 6 vic-
tòries i 12 derrotes.

FINAL DE TEMPORADA
I com és habitual després d’una
temporada esgotadora, el club va
celebrar el passat dia 10 el tra-
dicional sopar de final de curs.

La temporada, oficialment, es
tancarà el pròxim 1 de juliol
amb la Festa del Bàsquet Cata-
là que la FCBQ ha preparat a la
sala Luz de Gas.

L’equip es va plantar a la Final a Quatre de la Copa Catalunya. Foto: FCBQ

El CB Roser es queda a les
portes de lluitar per pujar a EBA
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CADA DIA
20:00 - 22:00 Un any més, la Casa Batlló ofe-

rirà la possibilitat de gaudir de les Nits mà-
giques al terrat del Drac fins a principis d’oc-
tubre. / Casa Batlló.

DIJOUS 22 DE JUNY
20:00 La professora Beatriz Durall coordinarà

aquesta darrera sessió del tast de vins ano-
menat Com s'elaboren els vins, que va co-
mençar a principis del mes passat. / Centre
Cívic Ateneu Fort Pienc.

DIMARTS 4 DE JULIOL
17:00 Ara que arriba la temporada estival, la pro-

fessora Verónica Castro s’encarregarà del ta-
ller Anglès per viatjar, on es donaran els con-
ceptes bàsics per defensar-se amb l’anglès en
els viatges. / Centre Cívic Urgell.

FINS AL 22 DE JUNY
Matí-Tarda Darreres setmanes en les quals es

podrà visitar l’exposició Primats, una mostra
de fotografies de Montse Pallàs que ensen-
ya aquests animals amb una visió diferent.
/ Espai de Fotografia Francesc Català-Roca.

FINS AL 28 DE JUNY
Matí-Tarda Fins a l’últim dimecres d’aquest mes

es podrà visitar una exposició sobre l’Hospi-
tal de Nens de Barcelona, que el doctor
Francisco Vidal va fundar l’any 1890. / Cen-
tre Cívic Ateneu Fort Pienc.

FINS AL 28 DE JUNY
17:30 El taller de hip hop per a nens i nenes d’en-

tre 8 i 11 anys arriba a la seva fi amb les dues
darreres sessions que coordinarà la professora
Sílvia Mercé. Places limitades. / Centre Cívic
Cotxeres Borrell.

DIMECRES 12 DE JULIOL
17:30 Arqueonet organitzarà el taller Xina,

crea el teu propi exèrcit de terracota, una ac-
tivitat per constuir soldats amb fang. / Bi-
blioteca Fort Pienc.

TOTS ELS DILLUNS
10:00 Fer esport a l’aire lliure és possible al parc

de Joan Miró, on tots els dilluns al matí es fan
sessions de tai-txi i txi-kung. Activitat gratuïta.
/ Parc de Joan Miró.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

El parc de Joan Miró serà l’escenari d’u-
na nit de cinema a la fresca per als més
menuts on es projectarà la pel·lícula
Inside out. / Parc de Joan Miró.

Una nit de cinema a la 
fresca al parc de Joan Miró
Dimecres 5 de juliol a les 22:00

La professora Anna Sastre serà l’en-
carregada de coordinar un taller de tres
sessions anomenat Sushi exprésper als
amants d’aquestes delícies japoneses.
/ Casa Golferichs.

Comença un taller de
sushi exprés a la Golferichs

Dilluns 3 de juliol a les 17:00

L’escriptor David Condis s’encarregarà
de l’acte de presentació del seu darrer
llibre, anomenat El siglo de la follie. /
Biblioteca Sagrada Família - Josep
Maria Ainaud de Lasarte.

David Condis presenta
la seva darrera novel·la
Dijous 29 de juny a les 19:00

La zona esportiva de les Glòries és un
espai ideal per jugar a futtoc, voleibol,
tennis taula, bàsquet o atletisme. /
Zona esportiva de les Glòries.

Les Glòries, un espai per
practicar esport a l’aire lliure

Tots els dies
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El passat dimecres 8 de juny, després
de 113 anys d'història, la presó Model
de Barcelona va tancar definitiva-
ment les seves portes. Va ser un dia
històric per a la ciutat, per a l'Eixam-
ple i, en especial, per al barri de l'Es-
querra de l'Eixample, que veu com,
per fi, es compleix una reivindicació
veïnal de fa dècades.

Fa més de 40 anys, amb la creació
de l'Associació de Veïns i Veïnes de
l'Esquerra de l'Eixample (AVVEE), es
va iniciar una lluita per demanar el tan-
cament de la Model. També es va dur
a terme un procés participatiu amb
veïns, comerciants i entitats, arran del
qual, l'any 2009, es va redactar un pla
director que recollia les necessitats del
barri en matèria d'equipaments: un
espai memorial, un equipament resi-
dencial-assistencial, un centre d'edu-
cació infantil i primària, una escola
bressol, una residència de gent gran i
centre de dia, un casal de joves, un po-
liesportiu i un aparcament.

Toni Colomina, president de l'AV-
VEE, ha explicat que "de tots els
equipaments que estan en aquest
pla director, no se n'ha fet cap al
barri durant aquests anys. Tenim por
que el procés participatiu que s'ha de
fer ara s'allargui massa". I afegeix

que "l'Ajuntament ha de deixar ex-
pressar-se als veïns, però no ha de
dirigir el procés".

ERC-Eixample defensa iniciar com
més aviat millor la transformació d'a-
quest espai que ha de dotar el districte
dels equipaments que tant necessita.

En un districte com l'Eixample, tan
mancat de sòl públic per a noves
construccions, la reconversió de l'es-
pai que actualment ocupa la presó su-
posa una oportunitat de guanyar
milers de metres quadrats per a espai
d'ús cívic i social.

Esperem, per tant, que l'Ajunta-
ment iniciï com més aviat millor les
tasques de transformació que per-
metran esponjar la trama urbana i
pal·liar el dèficit que pateix el barri
en qüestió d'espais verds i equipa-
ments, sense oblidar el valor cultu-
ral, social, arquitectònic i patrimonial
d'un edifici catalogat com a Bé Cul-
tural d'Interès Nacional.

Ara és l'hora que l'Ajuntament co-
menci a fer la seva part de la feina!

Tània Rafí
Consellera de districte

d’ERC a l’Eixample

"Cal recuperar la capital de les persones,
una ciutat de progrés i innovació"

Alfred Bosch ha fet balanç de la mei-
tat de mandat a la ciutat de Barcelona
i ha assegurat que, en aquests dos
anys, el govern Colau ha demostrat
que “no vol, no pot i no en sap”. El líder
d’ERC ha explicat que “Colau no vol re-
presentar tothom i posa per davant els
seus interessos de partit” i ho ha ex-
emplificat amb les obres de les Glòries.
“Amb l’aturada de Glòries, el govern ha
paralitzat la ciutat per aconseguir un
titular de premsa i no ha pensat en els
veïns”, ha assegurat.

Bosch ha explicat també que "un
altre dels grans problemes del govern
municipal és que no sap gestionar", so-
bretot en relació a l'espai públic. Bosch
ha exemplificat la crítica amb casos
com el fenomen del top manta. "El caos
no és republicà ni d’esquerres, i preci-
sament perquè som d’esquerres hem
de gestionar bé l’espai públic", ha asse-
gurat. Bosch ha posat altres exemples
com les vagues de Metro o els proble-
mes d'incivisme al Port Olímpic.

En el capítol d'incompliments, Bosch
ha llistat fins a 21 incompliments del go-
vern Colau: "Constatem que el govern
no pot complir amb les seves prome-
ses”. “És ètic prometre consultes i no
fer-ne ni una? O mantenir l'opacitat a
TMB amb sous fora de conveni? És
canvi que l'atenció domiciliària hagi anat
a ACS, l'empresa de Florentino Pérez?",
s’ha preguntat. 

Alfred Bosch ha esbossat les línies
principals del que hauria de ser un
"pla de bon govern per eradicar qual-
sevol problema de gestió" i ha situat
com a eixos principals del pla l'habi-
tatge, el turisme, la convivència, la
mobilitat i l'economia.

El líder d’ERC ha explicat que cal
construir una proposta que fugi del
partidisme i que "busqui un ampli ven-
tall de representativitat que reflecteixi
la societat". "Hem de recuperar la capi-
tal de les persones, una ciutat que be-
neficiï tothom i que sigui capital del
progrés i la innovació", ha conclòs.

Eixample
Tanca la Model, una fita
històrica per a l’Eixample

Pàgines especials
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